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سرمقاله

نرخ مالیات بر خانه های 
خالی بازدارنده نیست

در حال حاضر بازار مسکن 
یک بازار کاملاً سرمایه محور 
است. به استناد آمار موجود، 
80 در صد اشخاصی که در 
این بازار حضور دارند متقاضیان سرمایه ای هستند 
و تقاضای سرمایه ای غالب بر تقاضای مصرفی است. 
در کشورهای دیگر نیز بازار مسکن، به علت خاص 
بودن آن بازار جذابی است؛ اما نسبت سرمایه گذاری 
به تقاضا تقریباً یکســان و برابر است. اگر به قانون 
اساسی مراجعه کنیم در اصل 3 و 31 و 43 در تأمین 
نیاز مسکن رهنمودهای بسیار خوبی دارد و وظایفی 
را برای دولت و حاکمیت جهت تأمین نیاز مسکن 

تعیین کرده است...

  فرشید ایلاتی، کارشناس 
مسکن

متن کامل  د ر صفحه3
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معاون علمی و فناوری خبر داد:

ارایه برش استانی 
اقتصاد دانش بنیان

وجود 3000 ملک در کشور که مالکان آنها هر کدام 100 خانه دارند

حمایت از افزایش تولید و عرضه مسکن
صفحه3

صفحه2

افزایش  سهم  خانوار  از  تسهیلات  بانکی 
بانک   مرکزی   اعلام   کرد:

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس 
جمهوری از اجــرای برنامه برش اســتانی اقتصاد 
دانش بنیان از تیرماه به منظور گسترش فعالیت های 
دانش بنیان در استان های مختلف کشور خبر داد. 
روح الله دهقانــی معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهوری در حاشــیه مراســم 
افتتاحیه نمایشگاه آبادیران اظهار داشت: در حال 
حاضر برخی استانداران عملکرد مطلوبی در حوزه 
دانش بنیان دارند و استاندارانی هم هستند که چندان 
در این زمینه فعال نیستند. البته بحث گسترش هر 
چه بیشتر دامنه فعالیت معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در استانها از 
موضوعات جدی مورد توجه ما است که در این راستا 
برنامه ای داریم که برشــی از اقتصاد دانش بنیان را 
در هر اســتان ایجاد کنیم. وی خاطرنشان کرد: در 
این زمینه مطالعات خوبی انجام شده و فرصت ها، 
امکانات، شرکت های بزرگ و وضعیت فعلی استان ها 
ارزیابی شده اند و در ادامه موافقت نامه ای با استاندار و 
رییس مجمع نمایندگان هر استان منعقد خواهد شد 
که بر اساس منابع مستقیمی که از طرف معاونت با 
سایر بخش ها دریافت می کنند، اهداف مشخص شده 
در حوزه اقتصاد دانش بنیان را پیگیری کنند. دهقانی 
تصریح کرد: در این برنامه برش استانی اقتصاد دانش 
بنیان و برش سالی برنامه در هر استان از قبیل تعداد 
شرکت های دانش بنیان که باید در استان راه اندازی 
شوند مشخص می شوند. دهقانی ادامه داد: منابع لازم 
برای تحقق برش استانی اقتصاد دانش بنیان از سوی 
معاونت علمی تامین خواهد شد و پیگیری  اجرای آن 
بر عهده استاندار و رییس مجمع نمایندگان استان 
خواهد بود. وی با بیان اینکه این طرح از تیرماه سال 
جاری اجرایی خواهد شــد، اظهار داشت: عملکرد 
استان ها در اجرای این برنامه ارزیابی و استانداران 

موفق براین اساس امتیازدهی...

اجتماعی

بــر اســاس اعــلام ســازمان هواشناســی 
شــاخص بــارش، تبخیــر و تعرق اســتاندارد 
شــده موســوم بــه SPEI در دوره 10 ســاله 
نشــان می دهد که مســاحت زیــادی از تمام 
 اســتان های کشــور درگیر درجــات مختلف 

خشکسالی است.
بر اســاس اعلام ســازمان هواشناســی،  100 
درصد مســاحت اســتان هــای البــرز، یزد و 
ســمنان با خشکســالی مواجه اند به طوری که 

»شدت خشکســالی« در ۹۷ درصد از مساحت 
ســمنان، 8۷.۶ درصــد از مســاحت البــرز و 
 ۶۷.۹ درصد از مســاحت اســتان یزد »شدید« 

تا »بسیار شدید« است.
تهران از نظر درصد وسعت تحت تاثیر خشکسالی 
با ۹۹.84 درصد مســاحت درگیر، در رتبه دوم 
استان های درگیر خشکسالی کشور قرار دارد. هم 
اکنون 8۶ درصد از مساحت تهران با خشکسالی 

شدید تا بسیار شدید مواجه است.

معاون صنایع دســتی وزارت میــراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دســتی از راه اندازی هلدینگ 
صنایع دســتی خبر داد و گفت: تصمیــم داریم با 
راه اندازی این هلدینگ به عنوان نهاد سیاست گذاری 
دولتی به بخش خصوصی اعتماد کنیم. به گزارش 
روابــط عمومی منطقــه فرهنگی و گردشــگری 
عباس آباد، همزمان با هفته گرامیداشــت صنایع 
دســتی، نشســت مشــترک منطقه فرهنگی و 
گردشگری عباس آباد و معاونت صنایع دستی وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با حضور 

معاونان و مدیران ارشد دو مجموعه برگزار شد.
سید محمد حســین حجازی، مدیرعامل منطقه 
فرهنگی و گردشگری عباس آباد، در این نشست که 
در سالن فجر وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی برگزار شد، بیان کرد: اراضی عباس آباد 
در نمایشگاه گردشــگری اخیر تفاهم نامه هایی با 
معاونت گردشــگری امضا کرد، در دوره قبل نیز با 
معاون صنایع دستی وقت تفاهم نامه ای در خصوص 
بازارچه پروانه و انتقال آن به اراضی عباس آباد امضا 
شد و بدون هیچ چشم داشــتی فضای عباس آباد 
را در اختیار این بازارچه قرار دادیــم، چرا که نگاه 
ما به صنایع دستی ویژه اســت و بیشتر از معرفی 
گردشــگری در اراضی عباس آباد، صنایع دستی را 

معرفی کردیم.

وی اظهار کــرد: منطقه فرهنگی و گردشــگری 
عباس آباد می تواند نقش ویژه ای در زمینه راه اندازی 
هلدینگ گردشگری داشته باشد که البته صنایع 
دســتی نیز جایگاه خاصی در آن خواهد داشــت. 
مریم جلالی، معاون صنایع دستی نیز گفت: اتصال 
نهادهای فرهنگی با یکدیگــر و تغییر رویکردهای 
ســنتی به رویکرد کارکرد و مــدرن از اصلی ترین 
وظایف معاونت صنایع دستی است چرا که بر اساس 
سیاســت تقویت توجه به صنایع دستی به عنوان 

اقتصاد هویت بنیان بوده است.
وی با بیان اینکه صنایع دســتی یک امر فرابخشی 
اســت و نمی توان آن را در یک بخش محصور کرد، 
افزود: صنایع دستی خانواده محور است و حوزه های 
حکمرانی را در برمی گیرد. بنابراین منطقه فرهنگی 
و گردشگری عباس آباد به عنوان کانون حکمرانی 
شهری، حلقه اتصال با مردم است چرا که برای مردم 
سازی صنایع دستی در عرصه تولید و مصرف باید 
از نهادهای شهری بهره مند شد، با همکاری اراضی 
عباس آباد می توانیم در بــرون داد ملی، محله ای، 
منطقه ای و حتی جهانی این حوزه همفکری داشته 
باشــیم. عباس آباد در حوزه محلی قابل رجوع و در 
منطقه شناخته شده اســت. همکاری یک بحث 
و هم افزایی بحث دیگری اســت اما از این دو بهتر 

همجوشی است.

انجمن مطبوعات خارجی هالیوود دیگر مالک جوایز 
گلدن گلوب نیست و این نهاد رأی گیری منحل خواهد 
شد. جوایز گلدن گلوب با رهبری جدید سال آینده 
برگزار خواهد شد. جوایز گلدن گلوب به مالک جدیدی 
فروخته شده و متعاقب آن انجمن مطبوعات خارجی 

هالیوود )HFPA( تعطیل می شود.
دیک کلارک پروداکشنز و الدریج حقوق و دارایی های 
گلدن گلوب را خریده اند تا با تاســیس بنیاد جدید 
گلدن گلوب جای انجمن مطبوعات خارجی هالیوود 
را بگیرد. از این پس دیک کلارک پروداکشنز و شرکای 
آن مسئولیت برنامه ریزی، میزبانی و تولید نمایش 
سالانه جوایز گلدن گلوب را بر عهده خواهد داشت تا 
شاید بتواند دامنه تجاری و مخاطبان رو به کاهش این 

جوایز را در سطح جهانی گسترش دهد.
این خبر پــس از چندین جنجــال عمومی در چند 
ســال اخیر برای نبودن قضاوت اخلاقــی و تنوع در 
انجمن مطبوعات خارجی هالیــوود بالا گرفته بود. 
این انجمن دربرگیرنده مجموعه ای از روزنامه نگاران 
بین المللی است که در ســال 1۹43 برای رای دادن 
و اهدای دستاوردهای برجسته در تلویزیون و فیلم 

تاسیس شد.
تحقیقات لس آنجلس تایمز در سال ۲0۲1 نشان داد 
که این سازمان هیچ روزنامه نگار سیاه پوستی در میان 

اعضای 8۷ نفره خود ندارد. در همین حال برخی از 
اعضا به اظهارات جنسی و نژادپرستانه و برخی نیز به 
انتظار لطف از استودیوهای فیلمسازی و افراد مشهور 
متهم شدند. این اتهامات سه سال پس از آن مطرح 
شد که برندان فریزر بازیگر، فیلیپ برک رییس سابق 
HFPA را به تعرض به خود در سال ۲003 متهم کرد. 
فریزرکه امسال نامزد دریافت جایزه بهترین بازیگر مرد 

گلدن گلوب شد، در این مراسم شرکت نکرد.
چهره های مشهور دیگری مانند اسکارلت جوهانسون، 
تام کروز و مارک روفالو و شماری از استودیوها مانند 
نتفلیکس، آمازون اســتودیو، وارنر میدیا هم اعلام 
 HFPA کردند تا زمانی که تغییرات ایجاد نشــود با
همکاری نخواهند کرد. در نهایت در ماه می ۲0۲۲ 
شبکه تلویزیونی NBC آمریکا روابط خود را با گلدن 
گلوب قطع کرد و مراســم اهدای جوایز از تلویزیون 

پخش نشد.
در نتیجه این انجمن با اقدامات جدید تلاش کرد تا 
اســتانداردهای انتخاب اعضای خود را تغییر دهد و 
از عضویت متنوع تر در صفوف خود اســتقبال کرد. 
رییس HFPA در ژانویه گفت: ما مجموعه جدیدی از 
سیاست ها را اتخاذ کردیم، بسیاری از درگیری هایی که 
داشتیم را حذف کردیم و یک رویه جدید برای شکایت 

با یک خط تلفن گزارش محرمانه را راه انداخته ایم.

»کورمک مک کارتی« نویســنده آمریکایی که 
نگارش رمان هایی چون »جایی برای پیرمردها 
نیســت«، »جاده« و »نصف النهار خون« را در 
کارنامه داشت در سن 8۹ ســالگی درگذشت. 
»کورمــک مک کارتــی« یکــی از بزرگترین 
رمان نویسان آمریکا محسوب می شد که با رمان 
»جاده« موفق به کسب جایزه معتبر پولیتزر شد 
و رمان مهیجش با عنوان »جایی برای پیرمردها 
نیست« دستمایه ســاخت فیلمی سینمایی با 
همین نام از برادران کوئن در ســال ۲00۷ بود 
که برنده اسکار بهترین فیلم، بازیگر نقش مکمل 

مرد، کارگردانی و فیلمنامه اقتباسی شد. 
ناشر آثار این نویسنده اعلام کرد که او به دلایل 
طبیعی در خانــه اش در ســانتافه نیومکزیکو 
از دنیا رفته اســت. »مک کارتــی« به خاطر نثر 
واضح، نگاهی آینده نگر به انســانیت و رویکرد 
سازش ناپذیر به مرگ و خشونت، به عنوان یکی 
از نویسندگان برجسته آمریکایی در زمان خود 
شناخته می شــد. »مک کارتی« همچنین برای 
خلق ســه گانه »مرز« شــامل رمان های  »همه 
اسب های زیبا« در ســال 1۹۹۲، »گذرگاه« در 
سال 1۹۹4 و »شهرهای دشت« در سال 1۹۹8 
و تراژدی پساآخرالزمانی اش »جاده« که در سال 

۲00۶ منتشر شد، شهرت داشت.
رمان »همه اســب های زیبا« در سال ۲000 در 
فیلمی به کارگردانی »بیلــی باب تورنتون« و با 

بازی »مت دیمون« و »پنه لوپه کروز« اقتباس 
شد و فیلم اقتباسی »جاده« هم در سال ۲00۹ 
با بازی »ویگو مورتنســن« بــه نمایش درآمد. 
ســومین رمان او با نام »فرزند خدا« که در سال 
1۹۷3 نوشــته بود نیز در ســال ۲013 توسط 
»جیمز فرانکو« و با بازی »تیم بلیک نلســون« 

مورد اقتباس سینمایی قرار گرفت.
فیلم سینمایی »مشاور« )۲013(، به کارگردانی 
»ریدلی اسکات و با بازی »پنه لوپه کروز«، »مایکل 
فاســبندر«، »خاویر باردم« و »کامرون دیاز«، 
اولین فیلمنامه اصلی مک کارتــی را برای پرده 
بزرگ نمایش رقم زد. او همچنین نمایشنامه خود 
را با نام »غروب محدود« برای یک تله فیلم شبکه 
HBO در سال ۲011 با بازی »تامی لی جونز« و 

»ساموئل ال جکسون« اقتباس کرد.
او در ســال ۲00۷ جایــزه پولیتــزر ادبیــات 
داســتانی را برای رمان »جــاده« دریافت کرد، 
کتابی پر از هیجان درباره ســفر یک پدر و پسر 
در دنیایی متروک. این نویســنده در شش دهه 
نخســت زندگی اش چندان شناخته شده نبود 
اما تحلیل هایی که در بررسی داســتانی از او با 
عنوان »همه اسب های زیبا« )نخستین داستان 
از سه گانه مرز( در سال 1۹۹۲ نوشته شد، به کل 
سرنوشت آثار او را تغییر داد و بعدها کتاب های 
»جایی برای پیرمردها نیست« و »جاده« او نیز 

همین سرنوشت را پیدا کردند.

بازرس کل امور ورزش ســازمان بازرسی کل کشور 
گفت: از 1۶ تیم لیگ برتر 13 مــورد آن ها دولتی، 
صنعتی و معدنی هستند و به نوعی از بودجه عمومی 
استفاده می کنند. لقمان کیاپاشــا بازرس کل امور 
ورزش سازمان بازرسی کل کشور با حضور در برنامه 
مجله فوتبال شبکه خبر درباره وضعیت سقف قرارداد 
باشگاه ها و نحوه پرداخت آن به دست اندرکاران تیم ها 
اعم از بازیکن، مربی و سایر افرادی که در تیم ها حضور 
دارند گفت: وظیفه سازمان بازرسی کل کشور نظارت 
بر عملکرد دستگاه های اجرایی و دستگاه هایی است 
که به نحوی از انحا از بودجه عمومی استفاده می کنند 
لذا اگر سو جریانی را مشــاهده کند باید آن را مورد 
بررسی قرار دهد. وی ادامه داد: بر این اساس سازمان 
بازرسی کل کشور وارد مقوله رسیدگی به بحث مربوط 
به قرارداد باشگاه ها شد و بحث شناسایی آسیب ها را 
در نظر داشــت که بتوانیم اقدامات پیشگیرانه را در 
نظر بگیریم تا آسیب ها را شناسایی و برنامه ای برای 
حل این موضوعات به عنوان موضوعات مسئله محور 

تدوین کنیم.
بازرس کل امور ورزش ســازمان بازرسی کل کشور 
اظهار داشــت: در ورزش کشــور همیشــه بحث 

قراردادهای غیر متعارف، نجومی، بی ضابطه، بدون 
برنامه و بدون آنکه شاخص هایی برای آن تنظیم شود 
وجود دارد و عناوینی همچون ریخت و پاش های مالی، 
بی انضباطی مالی و عدم شفافیت، موضوعاتی است که 
در بحث قراردادها وجود دارد لذا سازمان بازرسی کل 

کشور به این موضوع ورود کرده است.
کیاپاشا درباره علت ورود سازمان بازرسی کل کشور به 
موضوع قرارداد باشگاه ها، گفت: از 1۶ تیم لیگ برتر 13 
مورد آن ها دولتی، صنعتی یا معدنی هستند و به نوعی 
از بودجه عمومی استفاده می کنند یعنی مردم در این جا 
سهام دارند، آیا وظیفه داریم که نظارت کنیم؟ ما وظیفه 
نظارت بر امور را داریم و هیچ گونه دخالتی در امور را 
نداریم. وی در پاسخ به این پرسش که آیا در یک باشگاه 
ورزشی کارمندی داریم که رقم نامتعارف دریافت کند، 
گفت: اگر با قراردادهای کارگری و کارمندی مقایسه 
کنیم بله، برخی پرداختی ها غیر متعارف است. مثلا در 
یکی از باشگاه هایی که مراجعه کردیم بدون مالیات برای 
مدیر مالی در یک فصل حقوق ۹00 میلیون تومانی در 
نظر گرفته بودند البته این غیر از آپشن هایی است که در 
نظر می گیرند و این مبلغ قراردادی است که فقط برای 

دستمزد در نظر گرفتند.

فرمانده یگان سازمان حفاظت محیط زیست با اشاره به 
کمبود ۵0 درصدی محیط بانان نسبت به چارت سازمان 
اظهار کرد: برای رفع مشکل کمبود محیط بان به صورت 
اساسی باید حداقل سالیانه سهمیه جذب ۵00 نفر را 
دریافت و استخدام کنیم و این روند به مدت 10 سال 
ادامه داشته باشد که به حدود ۵000 نیرو می رسیم و 

کمبود نیرو جبران می شود.
سرهنگ جمشید محبت خانی درباره چگونگی تامین 
تجهیزات محیط بان ها اظهار کــرد: در زمینه تامین 
نیازهای محیط بان ها دو حالت اســتحقاقی سالیانه و 
استحقاقی ماهیانه وجود دارد؛ اســتحقاقی ماهیانه 
محیط بان مربوط به جیره غذایی محیط بان است که 
مبلغی ماهیانه مشخص و به استان ها پرداخت می شود 
تا جیره غذایــی 1۵ روزی که محیط بان  در پاســگاه 
محیط بانی حضور دارد تامین شود و محیطبان بتواند 

از جیره ای که سازمان منظور می کند، استفاده کند.
وی ادامه داد: استحقاق سالیانه نیز مربوط به تجهیزات 
محیط بانان است که طی دو سال این موضوع نهادینه 
شــده تا همچون کارکنان نیروهای مسلح، استحقاق 
سالیانه شــامل 1۷ قلم تجهیزات و ابزارهای اساسی 
محیط بانان اعم از تجهیزات انفرادی محیط بان، لباس، 
کفش، کوله پشتی و ... تهیه شــود. برخی از این اقلام 
هر چهارسال یک بار نیاز است که تهیه شوند و برخی 
دوساله و برخی نیز به تکرار و خریداری سالانه نیاز دارند.

فرمانده یگان سازمان حفاظت محیط زیست افزود:سال 
گذشته با وجود سرانه پنج میلیون و 400 هزار تومانی 
برای هر محیط بان و در مجموع حدود ۲۲ میلیارد تومان 
تمام 1۷ قلم را به صورت ملی تهیه و به استان ها تحویل 
دادیم اما به دلیل اندک بودن بوجه نتوانستیم آن طور 
که مدنظر بود اقلام درجه یــک را تهیه کنیم چرا که 
سرانه کمی داشتیم. با این حال می توان اظهار کرد که 

تجهیزات به بهترین نحو ممکن خریداری شد.
وی افزود: پس از طی کردن پروســه قانونی به استان ها 
پیشنهاد شــد که طی ســال جاری تجهیزات به صورت 
استانی خریداری شود چرا که محیط بانان برخی مناطق 
همچون »گرمسار« در هیچ فصلی به اورکت نیاز ندارند 
اما محیط بانان برخی نقاط دیگر مانند مناطق زاگرسی 
به اجناسی با کیفیت مناســب تر و یا پوتین مناسب تری 
احتیاج دارند. محبت خانی ادامه داد: تصمیم  گرفته شد 

که مبلغ سرانه هر محیط بان را به استان ها تحویل دهیم. 
این مبلغ سال گذشته پنج میلیون و 400 هزار تومان بود 
که در سال جاری حدود هفت میلیون تومان در نظر گرفته 
شده است. رئیس سازمان حفاظت محیط زیست در روز 
میلاد امام رضا )ع( در همایش فرماندهان یگان حفاظت 
استان ها و شهرستان ها دستور داد تا سرانه هر محیط بان به 
1۵ میلیون تومان افزایش پیدا کند و این اعتبار به استان ها 
تخصیص داده شود تا بتوانند اجناس بهتری تهیه کنند. 
وی افزود: به اســتان ها اعلام شده اســت که دیگر خرید 
تمام 1۷ قلم وســیله محیط بانی به صورت سالانه لزومی 
ندارد. تجهیزاتی که به تکرار سالانه نیاز ندارند، از این 1۷ 
قلم کاسته شود و اقلام مورد نیاز که باید تمدید شوند را با 
کیفیت بسیار مناسب تری خریداری کنند. فرمانده یگان 
سازمان حفاظت محیط زیست درباره استخدام نیروهای 
محیط بان و چگونگی جبران کمبود نیرو در این حوزه نیز 
اظهار کرد: ســازمان اداری و استخدامی کشور و سازمان 
برنامه و بودجه قول داده اند که پس از حل مسئله بودجه، در 
سال جاری حدود 380 نفر نیروی محیط بان جذب شوند.

وی با تاکید بر اینکه کمبود نیروی انســانی در حوزه 
محیط بان بر اساس چارت ســازمان حدود ۵0 درصد 
است، اظهار کرد: از 8000 محیط بانی که بر اساس چارت 
سازمان باید داشته باشیم نزدیک به 4000 محیط بان 
داریم و اگر بخواهیم این مشکل کمبود نیرو را به صورت 
اساسی حل کنیم باید حداقل سالیانه سهمیه جذب ۵00 
نفر را دریافت و استخدام کنیم و این روند نیز به مدت 10 
سال ادامه داشته باشد که در این صورت به حدود ۵000 
نیروی محیط بان می رسیم و کمبود نیرو جبران می شود. 
فرمانده یگان سازمان حفاظت محیط زیست با اشاره به 
بازنشستگی حدود 1000 نفر نیروی محیط بان تاکید 
کرد: در صورت تامین نیرو تعداد گشت های حفاظتی از 
حالت تک نفره خارج می شود و اثر بازدارندگی گشت ها 
نیز افزایش می یابد که در ایــن صورت متخلفان دیگر 
جرات حضور در طبیعت و آســیب رســاندن به آن را 
نخواهند داشت. محبت خانی در پایان تصریح کرد: ما 
مطالبه گری کرده ایم و امیدواریم که ســازمان اداری 
استخدامی و برنامه بودجه همکاری لازم را داشته باشند 
تا مجوز استخدام سالیانه ۵00 محیط بان به مدت 10 
سال را به ما بدهند که در این بازه زمانی بتوانیم کمبود 

نیروهای محیط بان را به صورت سالانه جبران کنیم.

»کورمک مک کارتی« درگذشتتمامی استان های کشور درگیر خشکسالی

۱3 تیم لیگ برتر از بودجه عمومی استفاده می کنند

افزایش 2 برابری سرانه محیط بانان

سياسیفرهنگی 

هلدینگ صنایع دستی راه اندازی می شود

جوایز گلدن گلوب پس از سال ها جنجال فروخته شد



اقتصاد2
ایران

سه برنامه مهم سازمان بورس 
در سال ۱۴۰۲

رئیس ســازمان بورس گفت: یکــی از اولویت ها و 
مباحث جدی ســازمان بورس مربوط به موضوع 
تامین مالی می شود. تامین مالی از بستر بازار سرمایه 
باید روان شود و در مدت کوتاهی به سرانجام برسد و 
امیدواریم تا سال آینده دستاورد خوبی درمورد این 

هدف داشته باشیم.
»مجید عشــقی« با بیان اینکه عمق بازار سرمایه 
و بازیگران آن نســبتاً رشد داشــته و به دنبال این 
موضوع نهادهای مالی نیز افزایــش پیدا کرده اند، 
اعلام کرد: نهادهای قدیمــی از قابلیت و ابزارهای 
جدیدی رونمایی کردند و عمدتــاً در حوزه آی تی 
تحولات خوبی رقم خورده است. با چنین بستری، 
نمایشــگاه صنعت مالی فرصت مناســبی را برای 
به اشــتراک گذاری تجربیات و این توانمندی ها به 

وجود آورد.
وی افزود: همیشــه ابهامی در مواجه سهامداران و 
نهادهای مالی وجود دارد که از جمله آن می توان به 
پرسش هایی همچون سهامداران حقوقی چه افرادی 
هستند و چه فعالیتی انجام می دهند، اشاره کرد؛ در 
این نمایشگاه فرصت خوبی برای طرح پرسش ها و 
رفع ابهام فراهم شد. عشقی بیان کرد: عمده فعالان 
بازار سرمایه از راه اندازی ابزارهای جدید استقبال 
کردند، نهادهای مالی استقبال خوبی از ابزارهایی 
همچون آتی سهم، انواع صندوق ها همچون صندوق 

بازنشستگی، تضمین اصل سرمایه و… داشتند.
رئیس ســازمان بورس افزود: حساســیت اصلی 
بازیگران ســهام عمدتاً مربوط به نمادهای متوقف 
می شد، این مســئله نقدینگی بازار را نیز کاهش 
می دهد. همچنیــن دغدغه و حساســیت بالایی 
درخصوص دامنه نوسان وجود دارد که درمورد این 
موضوع نیز کارشناسی برخورد خواهیم کرد و تمام 
جوانب سنجیده می شود؛ مباحث مربوط به دامنه 

نوسان مطابق برنامه گذشته پیش خواهد رفت.
وی گفت: ابزارهای غیرمستقیم به روان شدن بازار 
کمک می کند اما فرهنگسازی استفاده از این نوع 
ابزارها زمان بر است؛ باتوجه به پیچیده شدن ابزارها 
باید به سوی سرمایه گذاری غیرمستقیم پیش برویم.

 عشقی تشریح کرد: یکی از اولویت ها و مباحث جدی 
سازمان بورس مربوط به موضوع تامین مالی می شود. 
تامین مالی از بستر بازار سرمایه )از زمان درخواست 
تا دریافت وجه جهت تامین مالی پروژه( باید روان 
بشود و در مدت کوتاهی به سرانجام برسد؛ امیدواریم 
تا سال آینده دســت آورد خوبی درمورد این هدف 
داشته باشیم.  رئیس سازمان بورس گفت: توسعه 
زیرساخت های آی تی نیز یکی دیگر از اولویت های 
سازمان بورس به حساب می آید. در سامانه معاملات 

و پس از معاملات تحولات جدی خواهیم داشت.

افزایش حقوق بازنشســتگان در 
پرداختی های اردیبهشت اعمال شد

وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعــی گفت: افزایش 
حقوق بازنشستگان کشوری و تامین اجتماعی در 
پرداختی های اردیبهشت اعمال شد. سید صولت 
مرتضوی در حاشیه نشست هیأت دولت در جمع 
خبرنگاران درباره ترمیم حقوق بازنشستگان اظهار 
داشــت: افزایش حقوق بازنشســتگان بر اساس 
مُر قانون در اردیبهشت امسال اعمال شد و همه 

افزایش حقوق ها انجام شد.
وی درخصوص بیمه تکمیلی بازنشستگان کشوری 
و تأمین اجتماعی یادآور شد: سعی کردیم در این 
بخش خدمات مشــمول بیمه تکمیلی را توسعه 
دهیم آن بخش از بازنشستگان که تحت پوشش 
تأمین اجتماعی بودند و به مراکز درمانی ملکی ما 
مراجعه کنند تمام فرایند درمان آنها در ۳ سطح 
رایگان است و امیدواریم سلامت و سفره رنگین 
برای همه مردم خصوصاً بازنشســتگان را داشته 

باشیم.
مرتضوی وی درباره انتشار خبرهای مبنی بر وجود 
رانت در صندوق های بازنشستگی، اظهار داشت: 
این دولت به هیچ عنوان فســاد از هر فردی باشد 
را نمی پذیرد البته ممکن است تخلفاتی صورت 
بگیرد اما مرکز حراست وزارتخانه پیگیر است و هر 

جا تخلف مشاهده کند با شدت برخورد می کند.
وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی درباره احتمال 
تغییر یارانه گفت: تصمیم بر این است که ۲۰ درصد 
به دهک های پایین جامعه افزوده شــود؛ ضمن 
اینکه در آینده امیدواریم با توجه به گشایش های 
اقتصادی، شاهد رونق خوبی در سال ۱۴۰۲ باشیم. 
مرتضوی درباره احکام مربوط به بازنشستگان و 
کارگران در لایحه برنامه هفتم توسعه نیز گفت: 
اجازه بدهید برنامه تقدیم مجلس شود، طبیعی 
اســت که این برنامه نقدپذیر اســت و اشخاص 
مختلف می توانند به برنامه نقد داشته باشند و ما 

هم موظفیم پاسخگوی نقد مردم باشیم.

خبر

طبق اعلام بانک مرکزی، 
پرداختــی  تســهیلات 
بانک هــا طــی دو ماهــه 
ابتدایــی ســال ۱۴۰۲ 
دوره  بــا  مقایســه  در 
مشــابه ســال قبل معادل ۲۶.۲ درصــد افزایش 
داشته اســت. آمار بانک مرکزی نشــان میدهد از 
کل تســهیلات پرداختی سیســتم بانکی، مبلغ 
۴/۴۴۸۵ هزار میلیارد ریال معــادل ۸۷.۱ درصد 
به صاحبان کســب و کار )حقوقی و غیرحقوقی( 
و ۶۶۵.۶ هزار میلیارد ریال معــادل ۱۲.۹ درصد 
 به مصــرف  کننــدگان نهایــی )خانــوار( تعلق 

گرفته است.
سهم تسهیلات پرداختی در قالب سرمایه در گردش 
در کلیه بخش هــای اقتصادی طی ۲ ماهه ســال 
۱۴۰۲ مبلغ ۰/۳۵۳۷ هزار میلیــارد ریال معادل 
۷۸.۹ درصد کل تســهیلات پرداختی به صاحبان 
کســب و کار اســت. همچنین ســهم تسهیلات 
پرداختی در قالب خرید کالای شــخصی توســط 
مصرف کننده نهایی )خانــوار( مبلغ ۲۹۷.۰ هزار 

میلیارد ریال معادل ۴۴.۶ درصد از کل تسهیلات 
پرداختی به مصــرف کنندگان نهایــی )خانوار( 

می باشد.
ســهم تســهیلات پرداختی بابت تأمین سرمایه 

در گردش بخــش صنعــت و معــدن در ۲ ماهه 
ســال ۱۴۰۲ معادل ۴/۱۴۹۹ هزار میلیارد ریال 
بوده اســت که حاکی از تخصیص ۴۲.۴ درصد از 
منابع تخصیص یافته به ســرمایه درگردش کلیه 

بخش های اقتصادی )مبلغ ۰/۳۵۳۷ هزار میلیارد 
ریال( می باشد. ملاحظه می شود از ۵/۱۸۲۴ هزار 
میلیارد ریال تسهیلات پرداختی در بخش صنعت 
و معدن معادل ۸۲.۲ درصــد آن )مبلغ ۴/۱۴۹۹ 
هزار میلیارد ریال( در تأمین ســرمایه در گردش 
پرداخت شده است که بیانگر توجه و اولویت دهی 
 به تأمین منابــع برای این بخش توســط بانک ها 

در سال ۱۴۰۲ است.
شایان ذکر اســت که همچنان باید در تداوم مسیر 
جاری، ملاحظات مربوط بــه کنترل تورم را نیز در 
نظر گرفت و همواره مراقب قدرت گرفتن پتانسیل 
تورمی ناشی از فشار تقاضای کل در اقتصاد نیز بود. 
بر این اساس ضروری اســت به افزایش توان مالی 
بانک ها از طریق افزایش ســرمایه و بهبود کفایت 
ســرمایه بانک ها، کاهش تســهیلات غیرجاری و 
بازگرداندن آن ها به مســیر صحیــح اعتباردهی 
بانک ها، افزایش بهره وری بانک ها در تامین سرمایه 
در گــردش تولیدی، پرهیز از فشــار های مضاعف 
بر دارایی بانک هــا و ترغیب بنگاه هــای تولیدی 
به ســمت بازار ســرمایه به عنوان یــک ابزار مهم 
 درتامیــن مالی طرح هــای اقتصــادی )ایجادی( 

توجه ویژه ای کرد.

طبق اعلام بانک مرکزی

سهم خانوار از تسهیلات بانکی افزایش یافت

فاز جدید کالابرگ الکترونیک 
کلید خورد

بر اســاس مصوبه دولــت، منابــع یارانه نقدی 
مشمول بند ی تبصره ۱۴ قانون بودجه از سازمان 
هدفمندی یارانه ها به حســاب شــرکت فارا از 
زیر مجموعه های وزارت رفاه واریز خواهد شد. 
تصویبنامه مصوب جلسه مورخ ۱۰/۰۳/۱۴۰۲ 
هیات وزیــران درخصوص »تکلیف ســازمان 
هدفمندی یارانه ها نسبت به واریز مبالغ یارانه 
کمک معیشتی مشمولین طرح به حساب بانکی 
شرکت خدمات فناوری رفاه ایرانیان« طی نامه 
شماره ۴۲۳۰۳ در تاریخ ۱۱/۰۳/۱۴۰۲ توسط 

معاون اول رییس جمهور ابلاغ شد.
در این مصوبه آمده است: هیئت وزیران در جلسه 
۱۰/۳/۱۴۰۲ به پیشنهاد سازمان برنامه بودجه 
کشــور وزارت امور اقتصادی و دارایی و وزارت 
تعاون کار و رفاه اجتماعی و به استناد اصل یکصد 
و سی و هشتم قانون اساسی جمهوری اسلامی 
ایران و در اجرای بند )ی( تبصره )۱۴( ماده واحده 
قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور تصویب کرد:

۱- ســازمان برنامه و بودجه کشور)ســازمان 
هدفمندسازی یارانه ها( مکلف است مبالغ یارانه 
کمک معیشتی مشمولین طرح را در موعد مقرر 
حسب پیشرفت به حســاب بانکی معرفی شده 
شرکت مجری طرح شرکت خدمات فناوری رفاه 
ایرانیان )فارا( وابسته به وزارت تعاون کار و رفاه 
اجتماعی واریز نماید. ۲- وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی مکلف است فهرست مشمولین طرح 
را در موعد مقرر و به صورت مکتوب به سازمان 

هدفمندسازی یارانه ها ارسال کند.
۳- وزارت تعــاون کار و رفــاه اجتماعی مکلف 
اســت ماهانه نتایج حاصل از هزینه کرد مبالغ 
یارانه کمک معیشتی طرح را که توسط سازمان 
هدفمندسازی یارانه ها برای خرید مشمولین از 
طریق کالا برگ الکترونیک به حساب مذکور واریز 
گردیده به همراه اطلاعات هویتی مشمولین طرح 
و جزییات واریز و خرید آنان را به صورت مکتوب 

به سازمان هدفمندسازی یارانه ها ارسال نماید.

منابع بلوکه شــده در تعدادی 
کشورها آزاد شده است

معاون اول رییس جمهور گفــت: در تعدادی از 
کشورها منابع بلوکه شده ایران آزاد شده و در برخی 

کشورها نیز مقدمات آزادسازی فراهم شده است.
محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور، در حاشیه 
جلسه هیئت دولت و در جمع خبرنگاران، اظهار 
داشت: یکی از برنامه های جدی دولت سیزدهم 
از همان ابتدا، کنترل تورم بود و در شهریور ۱۴۰۰، 
با تورم ماهانه ۵۹.۶ درصد مواجه بودیم که دولت 
توانســت آن را کنترل و مدیریت کند و به ۳۹.۹ 
درصد رســاند و پیرو آن کل تورم سال هم به ۴۶ 

درصد رسید.
وی ادامه داد: از ابتدای ســال ۱۴۰۲ تورم تولید 
کننده و تورم مصرف کننده کاهش یافته اســت 
و در خرداد ماه این کاهش چشــمگیر تر خواهد 
بود. معاون اول رئیس جمهور گفت: در تعدادی از 
کشورها منابع بلوکه شده ایران آزاد شده و در برخی 

کشورها نیز مقدمات آزادسازی فراهم شده است.

صادرات محصولات کشاورزی 
آب برَ کاهش می یابد

علی بهادری جهرمی ســخنگوی دولت گفت: 
عوارض نیم درصد صادراتی برای بیش از سی 
مورد اقلام کشــاورزی تصویب شــد. بهادری 
جهرمی ســخنگوی دولت در حاشیه نشست 
هیئت دولت در پاسخ به سوال خبرنگاران گفت: 
در جلسه روز یکشنبه فهرست اقلام کشاورزی و 
غذایی مشمول اخذ عوارض صادراتی نیم درصد 
هستند به پیشنهاد وزارت جهاد تصویب شد. این 

اقلام پر آب بر حدود ۳۰ قلم هستند. 
بنابر پیشنهاد سازمان محیط زیست فهرست 
شهرهای آلوده مشمول عوارض سالانه آلایندگی 
وسایل نقلیه موتوری تصویب شــد و تهران و 
مشهد و قم و اراک از جمله این شهرها هستند. 
چندین اجازه موافقتنامه در راستای فعالیت های 
سیاســت خارجی دولت نیز مورد موافقت قرار 
گرفت تا امضای موقت توسط دستگاه ها انجام 
شــود. یکی از آن ها، امضــای موافقت تجارت 

ترجیحی بین ایران و نیکاراگوئه بود.
از دیگر مصوبات امروز، اصــلاح بخش هایی از 
آیین نامه وزیران بود؛ بــا تأکید رییس جمهور 
درباره نهضت ملی مسکن و تسریع آن، هیات 
وزیران با افزوده شــدن کمیسیون تخصصی 
مسکن به کمیسیون های دولت موافقت کرد 
تا پیگیری اجرای امور این طرح ملی به صورت 

فرابخشی با سرعت بیشتر انجام بشود.
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وزیر نیرو با اشــاره به ناترازی سنگین و جدی در 
حوزه برق گفت: با ناترازی حدوداً ۱۲ هزار مگاواتی 
روبرو هســتیم و امیدواریم مردم در مصرف برق 

صرفه جویی کنند.
علی اکبر محرابیان وزیر نیرو در حاشیه برگزاری 
جلســه هیئت دولــت در جمــع خبرنــگاران با 
اشــاره به ناتــرازی ســنگین و جــدی در حوزه 
برق گفت: با ناتــرازی حدوداً ۱۲ هــزار مگاواتی 
روبرو هســتیم. مردم بــه خاطر دارند که ســال 
۱۴۰۰، از ۲۹ اردیبهشــت تا پایان تابســتان، با 
قطعی های متعــدد برقی مواجه بودیــم که بعضاً 
تا ســه نوبت در روز به صورت برنامه ریزی شــده 
 و بعضاً بــدون برنامه ریزی در اقصی نقاط کشــور 

اتفاق می افتاد.
وی بیان کرد: با برنامه ریزی هــای صورت گرفته 
شــرایط بهبود پیدا کرد. نکته مثبت سال گذشته 
همکاری بســیار خوبی بود که مــردم در زمینه 

صرفه جویی مصرف برق داشــتند؛ امید است این 
همکاری امسال نیز ادامه داشــته باشد تا بتوانیم 
شــرایط را مدیریت کنیم تا اثرات این ناترازی به 

حداقل ممکن برسد.
وزیر نیرو در پاسخ به این ســوال که تغییر ساعت 
کارکنان اداری چه تأثیری بر کنترل میزان مصرف 
برق داشته است؟ اظهار کرد: مهم ترین شیوه های 
مدیریت مصرف برق در کشورهای پیشرفته، همین 
راهکار مدیریت ساعت مصرف است، به این شکل 
که ســاعت اوج مصرف در بخش هــای مختلف با 

یکدیگر منطبق نباشند.
محرابیان عنوان کرد: اوج مصرف برق ما دو بار در طول 
روز اســت؛ یکی حدود ۲ ظهر و دیگری اوج مصرف 
شبانه است. در این زمینه اقدامی که صورت گرفت 
با این هدف بود که مصرف ادارات در ساعت اوج را به 
حداقل برسانیم تا بتوانیم برق بیشتری را در اختیار 

بخش خانگی و مردم بگذاریم.

مدیرکل دفتر بازرگانی، عربــی و آفریقایی 
ســازمان توســعه تجــارت ایــران گفت: 
بــر اســاس پتانسیل ســنجی های انجــام 
شــده در ســازمان توســعه تجارت ایران 
ظرفیت ۲۰ میلیــارد دلاری بــرای روابط 
تجاری بین ایران و عراق شناســایی شده و 
رویکرد ســازمان، حرکت به سمت توسعه 
 صادرات کالاهای بــا ارزش افــزوده بالاتر 

به عراق است.
فــرزاد پیلتن در دومین جلســه شــورای 
سیاســت گذاری توســعه روابــط دوجانبه 
ایران و عراق، اظهار کرد: برای توسعه روابط 
تجاری با عــراق در بخش هــای مختلف از 
جمله صــادرات خدمات فنی و مهندســی، 
ترانزیــت صــادرات گاز و بــرق و غیــره، 
برنامه ریزی شده است.  به گفته وی در سال 
۱۴۰۱ صــادرات ایران به عــراق ۱۵ درصد 
رشد داشت. صادرات ایران به عراق در سال 
۱۴۰۰ به میزان ۸.۹ میلیــارد دلار بود و در 
 ســال ۱۴۰۱ این رقم به ۱۰.۲ میلیارد دلار

 افزایش یافت.
پیلتن با بیان اینکه بر اســاس برنامه ریزی  
سازمان توســعه تجارت، قرار است  صادرات 
خدمات فنی و مهندســی به عراق در سال 
۱۴۰۴ بــه ۱۵ میلیارد دلار برســد، تصریح 
کرد: قرار اســت از ابزارهــای جدیدی برای 
کمک به توســعه صادرات به عراق استفاده 
شــود که یکی از این ابزارها، مراکز تجاری 
در کشور عراق برای کمک بخش خصوصی 

است. بر این اساس پنج مجوز تأسیس مرکز 
تجاری بــه بخش خصوصی در شــهرهایی 
 از جمله بغــداد، بصره، کربــلا و کلار داده 

شده است.
وی با بیان اینکه رویکرد دیگر سازمان توسعه 
تجارت، حرکت به ســمت توسعه صادرات 
کالاهای با ارزش افزوده بالاتر به عراق است، 
گفت: با استفاده از ابزارهای مختلف از جمله 
مشوق های صادراتی، اولویت به کالاهای با 
ارزش افزوده بالاتر داده شده تا از بازار عراق 

بهره بیشتری ببریم.
مدیرکل دفتر بازرگانی، عربــی و آفریقایی 
سازمان توسعه تجارت ایران همچنین با بیان 
اینکه رویکرد دیگر سازمان افزایش کیفیت، 
 استاندارد و بسته بندی کالاهای صادراتی به 
عراق است تا حضور ایران در بازار این کشور 
ثبات بیشتری داشته باشــد، اظهار کرد: در 
سفر اخیر رئیس جمهور ســوریه مقرر شد 
که ترانزیت ایران به عراق از طریق ســوریه 
محقق شــود که امیدواریم بتوانیــم از این 
مسأله نیز برای توسعه روابط تجاری با عراق 

بهره بگیریم. 
پیلتــن درباره مشــکلات تجارت بــا عراق 
نیز گفــت: در ارتباط با کشــور عراق ســه 
دســته مشــکلات وجود دارد کــه برخی 
مشــکلات در دولــت و کشــور عــراق 
اســت، یک ســری از مشــکلات داخلی و 
 برخــی از مشــکلات نیــز بین دو کشــور

 مشترک است.

رئیس کل بانک مرکزی گفت: با توســعه روابط 
پولی و بانکی تهــران – دوحه حجــم تجارت 
میان دو کشــور نیز رشد چشــمگیری خواهد 
یافــت.  محمدرضــا فرزین رئیــس کل بانک 
مرکزی کشــورمان که به دوحــه پایتخت قطر 
سفر کرده است در دیدار با شیخ بندر بن محمد 
آل ثانی رئیس کل بانک مرکــزی قطر، افزایش 
همکاری های پولی، بانکی و مالی را زمینه ســاز 
توسعه حداکثری و همه جانبه مبادلات تجاری 

ایران و قطر برشمرد.
او گفت: تقویت مناسبات دو و چندجانبه بانکی 
در شرایط کنونی و با توجه به ظرفیت های موجود 
اقتصادی دو کشور در دستور کار جدی قرار دارد.  
با توســعه روابط پولی و بانکی تهــران – دوحه 
حجم تجارت میان دو کشور نیز رشد چشمگیری 
خواهد یافت. بر همین اســاس، همکاری های 
مربوطه باید با سرعت بیشــتری افزایش یابد و 

برای تحقق این هدف، توجه به همه ظرفیت ها 
ضروری است.

در ایــن دیدار همچنین تســهیل بســتر های 
مالی و بهره گیری از بنگاه های تســهیل کننده 
در حــوزه پولی و بانکی به منظور دســتیابی به 
اهداف اقتصادی و تجاری دو طرف، مورد تاکید 
روســای کل بانک های مرکزی ایران و قطر قرار 

گرفت.
بر اســاس این گزارش، شــیخ بندر بن محمد 
آل ثانی رئیــس کل بانک مرکزی قطــر نیز در 
این دیدار با اشــاره به همکاری های مشــترک 
تهران – دوحه در زمینه های مختلف اقتصادی 
و تجاری گفت: فرصت های فراوانی برای افزایش 
تجارت و مبادلات میان ایران و قطر وجود دارد 
که باید با اســتفاده از مناســبات پولی و بانکی 
 دو کشــور، به تحقق روابط حداکثری فیمابین 

کمک کرد.

ســال ۹۶ الزام نرخ مصوب از بازار گوشــت گوسفند و 
گوســاله حذف شــد بنابراین نباید این تنــوع قیمتی 
خیلی دور از ذهن باشــد. به گزارش مهر، بازار گوشــت 
قرمز همچنان نا به سامان بوده و تنوع قیمت ها به اضافه 
اعمال ســلیقه آن را مدیریت می کنــد. در مدت ۳ روز 
)چهارشــنبه ۱۷ خرداد تا شــنبه ۲۰ خرداد( گوشت 
گوســفند )ران( از ۴۸۵ هزار تومان به ۵۰۰ هزار تومان 
رســید. این در حالی است که نوســان قیمتی از خرده 
فروش های سطح شــهر تا فروشــگاه های زنجیره ای و 
حتی تا فروشگاه های آنلاین بســیار متفاوت است. این 
تنوع قیمت بین فروشــگاه های آنلاین نیز بیش از ۱۰۰ 
هزار تومان بوده که از نبود نظارت بــر این بازار حکایت 
دارد. افشــین صدر دادرس، مدیرعامل اتحادیه مرکزی 
دام سبک کشــور درباره دلیل این تنوع قیمتی در بازار 
گوشت قرمز گفت: شرکت پشتیبانی امور دام تهران خرید 
دام سبک و سنگین را برعهده دارد و ممکن است هزینه 
بســته بندی را در قالب یارانه پرداخت کند. همچنین 
تعدادی از قصابی های سطح شهر که عضو اتحادیه گوشت 
قرمز بوده و منتخب هســتند یارانه دریافت می کنند در 
 نتیجه گوشت عرضه شده از این قصابی ها هم پایین تر از 

سایر بخش ها است.

چالش چیست؟
دادرس دلیل اعمال قیمت سلیقگی در بازار گوشت قرمز 
را نبود قیمت مصوب دانســت و افزود: سال ۹۶ الزام نرخ 
مصوب از گوشت گوسفند و گوساله حذف شد بنابراین این 
تنوع قیمتی نباید خیلی دور از ذهن باشد. نکته مهم دیگر 
این است که گوشــت قرمز جز ۱۰ قلم اساسی کالابرگ 
الکترونیکی )یارانه( نیست؛ البته به استثنا گوشت گوساله. 
در نتیجه این طور برداشت می شود، برای مسؤولان اینکه 

گوشت قرمز با چه قیمتی دست مصرف کننده می رسد جز 
اولویت ها نبوده و به حال خود رها شــده است. در چنین 
فضایی تولیدکننده و مصرف کننده هر دو گرفتار هستند 

و فضا به نفع دلال ها و سوداگران است.
مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام ســبک کشور با تاکید بر 
اینکه گوسفند دامی بومی و ســرمایه زیستی و ژنتیکی 
کشور به شمار می رود، بیان کرد: رهاشدگی و عدم توجه 
به نتیجه آن دستاوردی جز از بین رفتن صنعت دام ندارد. 
هنگامی که کتاب های تاریــخ دام و دامپروری را مطالعه 
کنیم متوجه می شویم فلات ایران محل پرورش گوسفند 

و اهلی کردن این حیوان بوده است.

یکی تاکید و دیگری رد می کند
این فعال بازار دام سبک درباره تناقض کاهش قیمت دام 
زنده و افزایش قیمت گوشت در بازار یادآور شد: وقتی از 
کاهش قیمت ها صحبت می شــود باید دید این کاهش 
نسبت به چه بازه زمانی است. کاهش قیمت دام زنده در 
حال حاضر در مقایسه با اسفند گذشته بوده که به عنوان 
مثال بره نر ۱۸۰ هزار تومان بود و امروز به حدود ۱۴۵ تا 

۱۶۰ هزار تومان کاهش یافته است.
دادرس با بیان اینکه متولیان دام کشور نیز نسبت به نرخ بالا 
گوشت قرمز اعتراض دارند، گفت: در پاسخ به این اعتراض 
اتحادیه گوشت قرمز تاکید دارد قیمت ها در میادین خرید 
دام زنده تغییری نداشته است. مدیرعامل اتحادیه مرکزی 
دام سبک کشور با اشاره به اســتان های مرزی و بارانداز 
قاچاق اضافه کرد: به استثنا برخی میادین فروش دام زنده 
در بعضی استان ها که با پدیده خشکسالی رو به رو هستند و 
نیز استان های مرزی و بارانداز قاچاق که قیمت دام بالاست 
در باقی میادین نرخ دام زنده نسبت به اسفند سال گذشته 

روند کاهشی داشته است.

بانک مرکزی به مدیران صندوق های قرض الحسنه 
متخلف و فعالان اقتصادی که جهت پنهان سازی 
درآمدهای خود و فرار مالیاتی، از حساب های بانکی 
صندوق های قرض الحسنه و دستگاه های کارتخوان 
موجود در این صندوق ها سوء اســتفاده می کنند، 

هشدار داد.
به گــزارش روابط عمومی بانک مرکزی، حســب 
اطلاعات واصله، برخی اشخاص با هدف پنهان سازی 
فعالیت های تجاری و مبادلات مالی خود به دنبال 
انجــام تراکنش هــای مالی خــود با اســتفاده از 
حســاب های بانکی صندوق های قرض الحسنه و 

دستگاه های کارتخوان موجود در این صندوق ها در 
پوشش سپرده گذاری نزد صندوق های قرض الحسنه 

می باشند. 
در این زمینه، ضروری است مسئولان صندوق های 
قرض الحسنه ضمن هوشــیاری و آگاهی از قوانین 
و مقــررات ناظر بــر مبارزه بــا پولشــویی، اجازه 
سوء اســتفاده از حســاب های بانکی صندوق ها را 
به اشــخاص ســودجو نداده و صرفاً در چارچوب 
مفاد دســتورالعمل های اجرایی ناظــر بر فعالیت  
صندوق های موصوف، نسبت به دریافت و پرداخت 
قرض الحسنه با هدف رفع نیازهای ضروری اشخاص 

در راستای ترویج سنت اســلامی قرض الحسنه و 
افشای شفاف گزارش های مالی، فعالیت کنند. در 
صورت سوء استفاده افراد سودجو با درگیر نمودن 
حساب های بانکی صندوق های قرض الحسنه جهت 
انجام معاملات تجاری، علاوه بر افراد فوق، مسئولان 
صندوق های قرض الحســنه نیز باید پاســخگوی 

اقدامات خود باشند.
همچنین مقتضی اســت اصناف، مشاغل و فعالان 
اقتصادی در راستای شــفافیت در انجام مبادلات 
مالی و پیشــگیری از هرگونه بــروز تخلف، کلیه 
تراکنش های بانکی به منظور انجام مبادلات مالی 

را صرفــاً از طریق حســاب های بانکــی متعلق به 
خود انجام دهند. بدیهی اســت تلاش برای انجام 
فعالیت های متقلبانه و پنهان ســازی فعالیت های 
تجاری و تراکنش های بانکی از طریق حساب های 
بانکی صندوق های قرض الحســنه، علاوه بر اینکه 
می تواند تحت عناوین مجرمانه پولشــویی و فرار 
مالیاتی تحت پیگیرد قرار گیرد، تبعاتی نظیر ایجاد 
محدودیت در دریافت خدمات بانکی و نقل و انتقال 
وجوه را برای صندوق های قرض الحســنه خاطی و 
ســایر افراد متخلف در این خصوص در پی خواهد 

داشت.  

ناترازی ۱۲ هزار مگاواتی در حوزه برق

ظرفیت ۲۰ میلیارد دلاری روابط تجاری ایران و عراق

رشد چشمگیر تجارت ایران و قطر 

بازار گوشت قرمز به حال خود رها شده است

هشدار بانک مرکزی به فعالان اقتصادی

برای فرار مالیاتی از صندوق های قرضه الحسنه استفاده نکنید

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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نرخ مالیات بر خانه های خالی بازدارنده نیست
فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن

در حال حاضر بازار مسکن یک بازار کاملاً سرمایه محور است. به استناد آمار موجود، 80 در صد اشخاصی که در این بازار حضور دارند متقاضیان سرمایه ای هستند و تقاضای 
سرمایه ای غالب بر تقاضای مصرفی است. در کشورهای دیگر نیز بازار مسکن، به علت خاص بودن آن بازار جذابی است؛ اما نسبت سرمایه گذاری به تقاضا تقریباً یکسان و برابر 
است. اگر به قانون اساسی مراجعه کنیم در اصل 3 و 31 و 43 در تأمین نیاز مسکن رهنمودهای بسیار خوبی دارد و وظایفی را برای دولت و حاکمیت جهت تأمین نیاز مسکن 

تعیین کرده است. همچنین اولین اقدام اقتصادی در تاریخ انقلاب افتتاح حساب 100 امام خمینی )ره( و بنیاد مسکن بوده است.
ذیل این پیام قرار بود زمین به صورت متوازن و باعدالت توزیعی به مردم واگذار شود. به جز یک برهه کوتاه در دهه 60 دیگر هیچگاه این سیاست و رهنمود امام خمینی )ره( مورد 

عمل واقع نشد. موضوع عرضه زمین که در دست دولت قرار دارد عامل اصلی تغییرات قیمت مسکن است.
از طرفی عرضه و ساخت مسکن به تنهایی مشکل قیمت را حل نخواهد کرد و تا زمانی که به تقاضاهای تشنه سوداگرانه ای که در حوزه هایی مانند مسکن، خودرو غیره وجود 
دارد، راهکاری برای آن اندیشه نشود، اگر میلیون ها مسکن و خودرو هم ساخته شود به دست مصرف کننده واقعی نخواهد رسید. باوجود اینکه 8 سال از زمان مصوبه راه اندازی 

سامانه املاک و اسکان می گذرد، چرا هنوز را ه اندازی نشده است؟ چرا قوه قضائیه با سازمان هایی که متولی تکمیل اطلاعات سامانه املاک و اسکان هستند برخورد نمی کند؟
ترک فعل ها در این زمینه نباید فقط اعلام شود؛ بلکه باید برخورد صورت گیرد و مردم در جریان برخورد ها قرار گیرند. سامانه املاک و اسکان در واقع سامانه زیرساختی بازار 
مسکن است که باید به سرعت راه اندازی شود. نرخ مالیات بر خانه های خالی هم بازدارنده نیست. به طور مثال وقتی شخصی 100 خانه خالی تحت مالکیت خود دارد، برای او 

به صرفه است که خانه های خود را با وجود پرداخت مالیات های آن خالی نگه دارد. پس بنابراین مشخص است که این مالیات هیچ کارکردی ندارد.
نرخ مالیات بر خانه های خالی باید به شدت بالا باشد. تا حتی اگر درصد کمی از خانه های خالی شناسایی شدند، بتواند اثر روانی در بازار مسکن داشته باشد. این نرخ آن قدر پایین 
است که برای 500 هزار خانه ای که مفاصاحساب از طریق مالیات صادر شده است، اگر همه این مالیات ها نیز وصول شود هیچ انگیزه ای برای عرضه املاک وجود نخواهد داشت.

عاقلانه ترین راه برای جلوگیری از احتکار، اعم از احتکار مسکن و غیره افزایش بار مالیاتی آن ها است تا با این امر اقتصاد کشور از حالت کمبود عرضه خارج شود و قیمت ها به حالت 
معمولی خود بازگردد. خانه های خالی و کلید نخورده به عنوان سرمایه محسوب می شوند؛ سرمایه داران علاوه بر خانه ای که در آن زندگی می کنند اقدام به خرید خانه های دیگر 
هم می کنند و آن ها را خالی می گذارند تا در زمان افزایش قیمت مسکن آن ها را بفروشند یا اجاره دهند. امروزه خانه  خالی مانند طلا قابل سرمایه گذاری است و این مسئله باعث 

افزایش بیشتر قیمت مسکن می شود زیرا مسکن در حالت کمبود قرار می گیرد و چون تقاضا برای آن بسیار می شود با افزایش قیمت روبه رو می شود.

شورای رقابت اعلام کرد: با توجه به اطلاعیه عرضه 
اخیر برخی از محصولات خودرویی در بورس کالا 

رویه مذکور بایستی متوقف شود.
شــورای رقابــت در اطلاعیــه ای اعــلام کرد: 
شــورای رقابت بر اســاس تکلیف خــود که در 
قانون اجرای سیاســت های کلی اصل 44 قانون 
اســاس تصریح شــده اســت، اقدام به تصویب 
دســتورالعمل تنظیم بــازار خودروی ســواری 
در جلســه 543 مــورخ 11/11/1401 نمــود 
که بر اســاس ماده )۲( این دســتورالعمل، بازار 
خودروی ســواری انحصاری تشخیص داده شد 

و بر اســاس بند 5 ماده )5(، عرضه خــودرو را از 
 طریق سامانه یکپارچه فروش خودرو پیش بینی 

نموده است.
با توجه بــه الزامی بودن مصوبه مذکور شــورای 
رقابت، هر گونه اقدام بر خلاف این دستورالعمل، 
تخلف محسوب می شود. با در نظر گرفتن اینکه 
در شرایط کنونی ثبات نسبی در این بازار برقرار 
شده اســت، هرگونه اقدام مغایر با دستورالعمل 
مصوب این شــورا، منجــر به اخــلال در بازار و 
تشویش افکار عمومی خواهد شــد؛ لذا با توجه 
بــه اطلاعیه عرضــه اخیر برخــی از محصولات 

 خودرویــی در بورس کالا رویه مذکور بایســتی 
متوقف گردد.

 گفتنی اســت ۲۹ خرداد قرار بود 600 دستگاه 
دیگنیتی پرستیژ سفید رنگ از سوی بهمن موتور 
در تالار خودروی بورس کالا عرضه شود. در روند 
عرضه این خــودرو میزان پیــش پرداخت ثبت 
سفارش خرید، 100 درصد قیمت پایه اعلام شده 
است. بهمن موتور قیمت پایه دیگنیتی پرستیژ را 
یک میلیارد و ۲۹6 میلیون تومان اعلام کرده است 
و موعد تحویل این خودرو را نیز 1۲ شــهریورماه 

اعلام کرده است.

رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزي تهران گفت: 
به دلیل بالا بودن نوسان قیمت طي هفته هاي اخیر، 
قیمت موز را بر اساس محصول هند یا اکوادور بودن، 
دو نرخي کرده ایم. اســداله کارگــر، رئیس اتحادیه 
فروشندگان میوه و سبزي تهران در خصوص وضعیت 
بازار میوه و تره بار گفت: خوشــبختانه وضعیت بازار 
خوب و طبیعي است و بار به روز تامین مي شود؛ یعني 
بار دپو شده نداریم. از نظر قیمتي هم قیمت ها نسبت 
به ابتداي سال بهتر است به طوري که تا ۲0 روز پیش 
قیمت ها نسبتا بالا بود؛ اما الان چون از فصل نوبرانه ها 
خارج شده ایم به اصطلاح به زمان انبوه شدن نوبرانه ها 

رسیده ایم و قیمت ها متعادل تر شده است.
کارگر در خصوص بیشترین نوسان قیمت ها نیز اظهار 
داشت: ما یک کاهش شدید در نرخ هندوانه داشتیم به 
طوري که در یک مقطع به قیمت 5 هزار تومان رسید 
که مجددا دوباره به حالت اول خود برگشته و الان هر 
کیلوگرم هندوانه در بخش عمده فروشي بین 4 تا 14 

هزار تومان است.
وي خاطر نشــان کرد: در وهلــه اول افزایش قیمت 
هندوانه به دلیــل جابه جایي فصلي اســت یعني از 
مناطقي مثل استان سیســتان و بلوچستان بار نمي 
آید و افت شدید داریم و از سوي دیگر بحث صادرات 

هم موثر است.
کارگر در خصوص بیشــترین تقاضا نیز گفت: در این 
فصل و زمان به قــدري تنوع میوه ها زیاد اســت که 
نمي توان گفت تقاضا براي کالاي خاصي بیش از بقیه 
اســت؛ اما معمولا خریداران در این زمان براي میوه 
هایي همچون هندوانه، طالبي، ملون و خربزه تقاضا 
دارند که از نظر اقتصادي هم بهتر است.وي افزود: از 
سوي دیگر اگرچه هنوز سیب هاي غیرفصلي در بازار 

موجود هست، اما سیب گلاب نیز به بازار تزریق شده 
است و تقاضا دارد.

کارگردر خصوص میوه هاي وارداتي نیز گفت: چهار 
قلم میوه وارداتي کماکان در بازار عرضه مي شود اما در 
مورد میوه موز اقدامي که انجام دادیم دو نرخي کردن 
آن بود. به این معنا که چون نوسان قیمتي بالا بود و با 
توجه به اینکه کیفیت موز هندي کمتر از موز اکوادور 
است لذا قیمت را تفکیک کردیم تا مصرف کننده ها 

نسبت به اختلاف قیمت ها سردرگم نشوند.
رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزي تهران گفت: 
به این ترتیب در حال حاضر قیمت هر کیلوگرم موز 
هندي در مبدا )میدان میوه و تره بــار تهران( 45 تا 
54 هزار تومان و قیمت هر کیلوگرم موز اکوادور هم 

متناسب با کیفیت بین 58 تا 64 هزار تومان است.
گارگر در خصوص میوه انبه نیز گفت: این میوه به بازار 
تزریق شده و تقریبا در آستانه اشــباع شدن است و 
قیمت هر کیلوگرم انبه در میادین تره بار 65 تا ۹0 هزار 
تومان است. در بخش خرده فروشي نیز با احتساب یک 

درصد سود متعارف و مشخص عرضه مي شود.
گفتني اســت بر اســاس قیمت هاي عمده فروشي 
اعلامي در میدان بزرگ میــوه و تره بار تهران قیمت 
هر کیلوگرم توت فرنگي کرج ۷0 تا 1۲0 هزار تومان، 
قیمت گیلاس تک دانه ۲5 تا ۹5 هزار تومان و قیمت 
انگور یاقوتي 35 تا ۷0 هزار تومان نرخ گذاري شــده 
است. از سوي دیگر در بخش صیفي و سبزیحات نیز 
هر کیلو گوجه فرنگي بوتــه رس 6 تا 14 هزار تومان، 
فلفل دلمه رنگي 15 تا 45 هزار تومان، سیب زمیني 
13 تا 18 هزار تومان، پیاز زرد 8 تــا 13 هزار تومان 
 و کلــم بروکلي ۲0 تــا 40 هزار تومان نــرخ گذاري 

شده است.

رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشــندگان 
لوســتر تهران در بیان چالش هاي این صنف 
گفت: افزایش قیمت و گراني بیش از حد مواد 
اولیه، نوسانات نرخ ارز، کاهش تقاضا و رکود بازار 

مشکلات اصلي لوسترسازان است.
حمیدرضا منافي، رئیس اتحادیه تولیدکنندگان 
و فروشندگان لوستر تهران با تشریح مشکلات 
پیش روي اتحادیه مذکــور اظهار کرد: از دیگر 
مشکلات اعضاي صنف در کنار چالش افزایش 
قیمت مواد اولیــه همراه با نوســانات نرخ ارز، 

کاهش تقاضا و رکود بازار، عدم توجه ماموران 
مالیاتي به رکود ســه ماهه این صنف در طول 

یک سال است.
وي ادامه داد: عدم توجه ماموران اداره دارایي و 
سازمان مالیاتي کشور به این معضل مشکلات 
زیادي را براي همــکاران صنفي ما ایجاد کرده 
اســت. این صنف در مــاه هاي محــرم، صفر 
و یک ماه بعــد از عید نوروز را به طور ســنتي 
کاملا بیکار اســت با این وجــود اداره مالیات 
این مــوارد را لحاظ نمي کنــد و اصلا توجهي 

ندارد که فشــار به این صنف در واقع فشــار به 
هزاران شــخصي است که یا مســتقیم در این 
صنف اشــتغال دارند و یا غیر مســتقیم با این 
 شــغل در ارتباط هســتند و از این راه ارتزاق 

مي کنند.
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشــندگان 
لوســتر تهران گفت: از ســوي دیگــر افزایش 
بي حســاب اجاره بهاي مغازه هــا اجازه نمي 
دهــد دخــل و خــرج واحــد هــاي صنفي 
مدیریت شــود و باعث شــده تعــداد زیادي 

 از واحدهــاي صنفــي بــه ســمت تعطیلي 
بروند.

منافي با بیان اینکه مهمترین مشکل صنف ما 
گراني بیش از حد مواد اولیه مورد نیاز براي تولید 
است افزود: برنج فلز که در واقع یکي ازاصلي تري 
مواد مورد نیاز است با نرخ جهاني قیمت گذاري 
مي شود و شدیدا تحت تاثیر نوسانات دلار قرار 
مي گیرد. این موضوع باعث افزایش بهاي تمام 
شده کالا مي شود و طبعا کاهش قدرت خرید 

مصرف کننده را به دنبال دارد.

وزیر راه و شهرسازی با اظهار امیدواری از افزایش 
حجم ترانزیت، پروازها و تسهیل تجارت بین تهران 
و مسکو، گفت: اقدامات مؤثری در این حوزه ها در 
جریان است و این روابط چشم انداز مثبت و روشنی 
دارند. به گزارش وزارت راه و شهرسازی، »مهرداد 
بذرپاش« در ابتدای ســخنان خود در مراسم روز 
ملی روسیه که در سفارت این کشــور در تهران 
برگزار شد، روز ملی روسیه را به دولت و ملت روسیه 
تبریک گفت و روابط دو کشــور ایران و روسیه را 
دارای سابقه ای دیرینه همراه با فراز و نشیب های 
بسیار دانست. وزیر راه و شهرسازی گفت: امروزه 
روابط دو کشــور در بخش های مختلف سیاسی، 
اقتصادی، فرهنگی و علمی روند رو به رشدی در 

پیش گرفته است.
وی افزود: سفرهای متقابل هیئت های عالیرتبه 
دولتی و بخش خصوصی، افزایش حجم مبادلات 

بازرگانی، افزایش سرمایه گذاری متقابل، تنوع در 
سبد کالاهای صادراتی و وارداتی، افزایش حجم 
ترانزیت و طرح های اقتصادی مشترک و افزایش 
تعداد پروازهای مســتقیم بین شهرهای مختلف 
دو کشــور از جمله موارد قابل ذکر در این راستا 
است. وزیر راه و شهرسازی اظهار کرد: برای تقویت 
زیرســاخت های حمل و نقل و ترانزیت جاده ای، 
ریلی، دریایی و هوایی و ایجاد ارتباطات مالی و بانکی 

آینده رو به رشدی را متصور هستیم.
به گفته بذرپاش، هماهنگ ســازی استانداردها، 
تســهیل و افزایش تجــارت کالا و خدمات، بهره 
گیری از تجارب و ظرفیت های اقتصادی دو کشور 
برای تأمین بازارهای یکدیگر و حضور در بازارهای 
ثالث و همچنین در حوزه کسب کارهای نوپا مبتنی 
بر فناوری های نوین اقدامات مؤثری نیز در جریان 
است و این روابط، چشم انداز مثبت و روشنی دارند.

وی تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران و فدراسیون 
روسیه علاوه بر روابط دوجانبه در بسیاری از مسایل 
منطقه ای و بین المللی نیز مواضع همسو و همکاری 
نزدیکی دارند. وی افزود: اقدام برای تأمین منافع 
ملی در پرتو نگرش بلندمدت به تحولات بین المللی 
و تلاش برای برقراری نظــام بین المللی عادلانه 
مبتنی بر چند جانبه گرایــی به عنوان مهمترین 

اقدامات دو کشور در این راستا قابل ذکر است.
وزیر راه و شهرســازی گفت: دو کشور در سازمان 
همکاری های شانگهای، اتحادیه اقتصادی اوراسیا 
و همچنین در مناطق آسیای مرکزی دریای خزر 
و قفقــاز جنوبی با هدف برقــراری صلح و ثبات و 
توســعه اقتصادی در منطقه با یکدیگر همکاری 
نزدیکــی دارنــد. وی تصریح کــرد: موافقتنامه 
تجارت آزاد بین جمهوری اسلامی ایران و اتحادیه 
اقتصادی اوراسیایی از عوامل تسهیل کننده روابط 

اقتصادی دو کشور است که امیدواریم با بهره گیری 
از ظرفیت های آن، زمینه های توســعه مبادلات 
بازرگانی و همچنین سرمایه گذاری برای تولیدات 
مشترک افزایش یابد. وی ضمن تأکید بر اهتمام 
جمهوری اســلامی ایران برای توسعه مناسبات 
دوستانه با کشورهای دوست و همسایه، برای مردم 
و دولت کشور دوست و همســایه روسیه، صلح، 

آرامش، رفاه و توسعه آرزو کرد.
در این مراسم، »الکسی ددف« سفیر فدراسیون 
روسیه در ایران نیز ضمن خوش آمد گویی به وزیر 
راه و شهرسازی کشــورمان گفت: کشور ما روابط 
خود را با همه کشورها بر اســاس اصول متقابل 
برقرار کرده و نمونه برجســته آن روابط دوستانه 
با ایران اســت که با وجود تحریم ها علیه ایران و 
روســیه، تعاملات ما با تهــران در همه عرصه ها 

توسعه می یاید.

رئیــس اتحادیه فروشــندگان لوازم یدکــي خودرو و 
ماشین آلات تهران ضمن اشاره به عدم تامین ارز مورد نیاز 
تولیدکنندگان قطعات یدکي گفت: عدم تامین ارز براي 
تولیدکنندگان در کوتاه مدت بر قیمت قطعات تاثیرگذار 
نخواهد بود؛ اما در صورت ادامه این روند قطعا در آینده 

نزدیک شاهد بحران در بازار لوازم یدکي خواهیم شد.
ســید احمد حســیني، رئیس اتحادیه فروشندگان 
لوازم یدکي خودرو و ماشــین آلات تهران با اشاره به 
آخرین وضعیت تامین و قیمت قطعات در بازار لوازم 
یدکي عنوان کرد: متاسفانه با رشد نرخ ارز و تورم لجام 
گســیخته طي ماه هاي اخیر هیچ کالایي از افزایش 

قیمت مصون نبوده و بازار لوازم یدکي نیز از این قاعده 
مستثني نیست اما با توجه به اینکه بازار قطعات یدکي 
بازاري رقابتي است و قیمت ها بر اساس عرضه و تقاضا 
تعیین مي شــود، رقابت موجب تعدیل قیمت ها نیز 

مي شود..
وي درباره عدم تامیــن ارز موردنیاز تولیدکنندگان 
قطعات یدکي و تاثیر آن بر وضعیت عرضه و قیمت لوازم 
یدکي در بازار اظهار داشت: با توجه به اینکه قیمت ها 
در بازار لوازم یدکي بر اساس عرضه و تقاضا تعیین مي 
شود و در حال حاضر با رکود در بازار مواجه هستیم، عدم 
تامین ارز براي تولیدکنندگان در کوتاه مدت بر قیمت 

قطعات تاثیرگذار نخواهد بود اما در صورت ادامه این 
روند قطعا در آینده نزدیک شاهد بحران در بازار لوازم 

یدکي خواهیم شد.
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم یدکي خودرو و ماشین 
آلات تهران همچنین درباره استعلام اصالت قطعات 
یدکي از سامانه جامع تجارت و تاثیر آن بر تشخیص 
قطعات تقلبي و اصلي بیان کرد: این سامانه نه تنها در 
اصالت سنجي قطعات تاثیرگذار نبوده؛ بلکه به قطعات 
بي کیفیت وجه قانوني داده و شیوه اجراي فعلي ما را به 
سر منزل مقصود که کاهش قطعات تقلبي از بازار است 

نخواهند رساند.

مشاور وزیر در امور مسکن و 
شهرســازی گفت: بر اساس 
آمار 3000 ملک در کشــور 
داریم که مالکان آنها هر کدام 
حدود 100 خانه داشــتند و 
بخش اعظم آن مربوط به 3 بانک بود. ابوالفضل نوروزی 
- مشاور وزیر در امور مســکن و شهرسازی - با اشاره به 
وضعیت بازار مســکن و اجاره بها گفت: ما در وزارت راه 
و شهرسازی دو راهبرد اساســی را برای اجاره بها پیش 
می  بریم که راهبرد اول تعادل ایجاد کردن بین عرضه و 

تقاضای زمین و مسکن است. 
دولت در تلاش است تولید مسکن در کشور را افزایش 
دهد. ریشه مشکل مسکن در کشور پایین بودن تولید 
مسکن و شکاف جدی عرضه و تقاضا است. دولت قبل 
فقط 450 هزار واحد مسکونی ساخت در حالی که باید 
سالی یک میلیون واحد مسکونی ساخته می شد. نوروزی 
افزود: بر اساس قانون مجلس دولت باید زیرساخت های 
ساخت مسکن را فراهم کند تا ســایر بخش ها اقدام به 
تولید مسکن کنند. دولت از ابتدای شــروع به کارش 
ســاخت یک میلیون و 300 هزار واحد مســکونی در 

پروژه های مختلف  را شروع کرده است.
وی افزود: دولت قبل حتی تکمیل واحدهای مســکن 
مهر را سرانجام نرساند با این وجود دولت فعلی با منابع 

اعتباری اقدام به ساخت و ساز و تکمیل این منازل کرد. 
رویکرد بعدی که در کنار افزایش ساخت مسکن در حال 
پیگیری آن هستیم، کنترل و مدیریت بازار مسکن است. 
این دو اقدام باید در کنار یکدیگر انجام شود. اما اگر در 
کنار ساخت مســکن بازار را رها کنیم باز هم به نتیجه 

نخواهیم رسید.
وی توضیح داد: ابزار مدیریت بازار مسکن ابزارهای مالیاتی 
و نظارتی است و ما در وزارت راه و مسکن در این زمینه هم 
اقدام کرده ایم. برای کاهش اجاره بهای مسکن به بحث 
عرضه واحدهای مسکونی خالی از سکنه ورود کرده ایم. 
بر اساس بررسی که انجام شد، یک میلیون خانه خالی از 
سکنه را شناســایی کردیم و به مالکان آنها اعلام شد تا 

وضعیت خانه های خود را اعلام کنند.
مشاور وزیر در امور مسکن و شهرسازی گفت: 500 هزار 
واحد مسکونی اعلام کردند که ملک را فروخته اند یا اجاره 
داده اند و یا خودشــان در آن ساکن هستند و در مرحله 
دوم بررسی نیز ۲00 هزار مالک دیگر شرایط خانه خود 
را تعیین تکلیف کردند و مابقی خالی از سکنه هستند که 
باید خانه های خود را اجاره بدهند. بر اساس آمار 3000 
ملک در کشور داریم که مالکان آنها هر کدام حدود 100 

خانه داشتند و بخش اعظم آن مربوط به 3 بانک بود.
نوروزی افزود: طرح مجلس بــرای کنترل اجاره بهای 
مسکن با همکاری وزارت راه و شهرسازی تدوین شده و 
اقداماتی را شروع کرده ایم که به این طرح مجلس کمک 
می کند. شهرهای پردیس، پرند و هشتگرد در قالب طرح 

مجلس برای ساماندهی بازار مسکن مشمول طرح مالیات 
بر خانه های خالی می شوند و علاوه بر این در طرح مجلس 

عوارض بر اراضی احتکار شده نیز مصوب خواهد شد.
وی ادامه داد: در سه ماه گذشته در زمینه رسیدگی به 
وضعیت مشاورین املاک فاقد مجوز شروع به فعالیت 
کرده ایم تا جلوی کار آنها را بگیریم و علاوه بر آن برخی 
از بنگاه هایی که متخلف هستند نیز شناسایی و جلوی 
اختلال آنها در بازار مسکن را می گیریم. نوروزی افزود: 
یک بحث دیگر در ساماندهی بنگاههای املاک این بود که 
حق الزحمه بنگاه ها وقتی به قیمت معامله وصل می شود 
به خریدار و فروشنده خانه ضربه وارد می شود، درصدد 

هستیم با طرح مجلس این موضوع را نیز اصلاح کنیم.
نوروزی گفت: در شورای عالی سران قوا مصوب شده که 
افزایش قیمت اجاره مســکن در تهران ۲5 درصد و در 
سایر استان ها ۲0 درصد باشد. بعد از آن هم اعلام شد که 
شورای عالی مسکن این افزایش قیمت را تعیین کند  و 

شورای سران قوا به این موضوع ورود نکنند.
وی در ادامه گفت: بر اساس طرح مجلس اگر مستاجر از 
موجری به دلیل گرفتن مبلغ بیش از ۲5 درصد شکایت 
کند موجر باید علاوه بر برگرداندن مبلغ اضافه 40 درصد 
از آن مبلغ را نیز به عنوان مالیات بپردازد. مشــاورین 
املاک در زمان انعقاد قرارداد باید اجــاره نامه قبلی را 
بررسی و بر اساس آن قیمت ۲5 درصد جدید را لحاظ 
کنند. در یک سال گذشته ۲00 مورد پلمب بنگاه های 

مشاورین املاک به دلیل تخلف داشته ایم.

پرداخت ۲۴۰ هزار مورد تسهیلات ودیعه 
مسکن در سال گذشته

نوروزی گفت: وزارت راه و شهرسازی سامانه ای ایجاد کرد 
تا افراد متقاضی برای دریافت وام ودیعه مسکن ثبت نام 
کنند و وام مسکن را دریافت کنند. دستورالعمل های آن 
هم ابلاغ شده و تاکنون 8۹1 هزار نفر متقاضی دریافت وام 
مسکن هستند که از این میزان حدود 503 هزار متقاضی 
به بانک ها معرفی شــدند و حدود ۲40 هزار تسهیلات 
ودیعه در یک سال گذشته از سوی بانک ها پرداخت شده 
است. به گفته این مقام مسئول، این آمار نشان می دهد که 
100 میلیون در شهر تهران ۷0 میلیون مراکز استان ها و 
50 میلیون هم در سایر استان ها وام ودیعه مسکن پرداخت 
شده است. مجتبی یوسفی - عضو هیئت رئیسه مجلس 
شورای اسلامی - گفت: برای حل مشکل حوزه مسکن 
لازم نیســت ما چرخ را از ابتدا طراحی کنیم دنیا در این 
زمینه تجربه دارد و ما هم بر این فراز و نشیب به تجربیاتی 
رسیده ایم، باید در دو حوزه ســاخت و ساز و کنترل بازار 
مسکن و خروج آن از سوداگری اقدام کنیم. به جز این دو 

مورد هیچ راه دیگری برای کنترل این وضعیت نداریم.

بانک ها وام ساخت مسکن نمی دهند
یوسفی در ادامه افزود: در حوزه ســاخت بانک ها باید 
تسهیلات بدهند که نمی دهند به همین دلیل از این راه 
به نتیجه نمی رسیم. البته در این زمینه نسبت به دولت 
قبل خیلی جلوتر هستیم ولی در این دو سال بانک ها 
فقط 10 درصد برای مسکن وام داده اند. عضو کمیسیون 
عمران مسکن خاطرنشــان کرد: روز گذشته طرح دو 
فوریتی مجلس در خصوص ساماندهی اجاره بها مصوب 

شد و به شورای نگهبان ارجاع شد این طرح در 14 ماده 
مصوب شد که مشخص شود برای اجاره بهای مسکن چه 

اقداماتی انجام خواهیم داد.
یوسفی در یک برنامه تلویزیونی با بیان اینکه این طرح 
اکسیری نیست که مشــکلات را یک شــبه در حوزه 
اجاره بها حل کند توضیح داد: این طرح مشــکلات را 
مقداری کاهش خواهد داد. در ماده یک تا ۷ این طرح  به 
ساماندهی وضعیت فعالین حوزه مسکن توجه می شود  

و مشاورین املاک یک نظام رتبه بندی خواهند داشت.

گره زدن حق الزحمه مشــاورین املاک به 
قیمت مسکن منطقی نیست

عضو هیات رئیســه مجلس توضیــح داد: حق الزحمه 
مشاورین املاک در این طرح شفاف می شود ولی اینکه 
این حق الزحمه به قیمت ملک گره بخورد منطقی نیست. 
سقف قراردادی که مصوبه سران قوا برای تمدید قرارداد 
اجاره بها است، این است که با وجود اجاره نامه قبلی فقط 

باید ۲5 درصد به اجاره سال بعد افزوده شود.
وی افزود: دولت بیشترین ســهم در ایجاد آشفتگی بازار 
مسکن را دارد. منظور ما به طور کلی دولت ها هستند که به 
طور کلی بر سر کار هستند. این مشکلات یک شبه حل نمی 
شود دولت فعلی شروع به انجام اصلاحات کرده است ولی 
زمان بر است. این عضو هیئت رئیسه مجلس ادامه داد: نباید 
تمام مشکلات  مربوط به ودیعه مسکن را بر  گردن مشاورین 
املاک بیندازیم،   هم اکنون قیمت سیمان و فولاد را دولت 
تعیین و تولیــد می کند. وقتی این قیمت هــا بالا می رود 
طبیعتا و قیمت تمام شده خانه بالا میرود و بر روی قیمت 
اجاره مسکن تاثیر می گذارد. یوسفی در ادامه خاطرنشان 

کرد: برای حل مشکل ودیعه مسکن باید در کوتاه مدت به 
مردم  وام بدهیم تا بتوانند مشکلات خود برای تامین ودیعه 
مسکن را حل کنند. ولی متاسفانه بانک ها رسما اعلام کردند 

که از ابتدای سال تا ابتدای تیرماه وام پرداخت نمی کنند.

افزایش اجاره بهــا بیــش از ۲۵ درصد 
غیرقانونی است

سخنگوی ســازمان تعزیرات حکومتی گفت: وقتی از 
۲5 درصد بیشتر قیمت اجاره نسبت به سال قبل در نظر 
گرفته شود این امر تخلف محسوب می شود و بازرسان 
سازمان تعزیرات با مشاورین املاک برخورد خواهند کرد.

محمد علی اســفنانی - سخنگوی ســازمان تعزیرات 
حکومتی - در ادامه این برنامه در پاسخ به این سوال که 
گشت های سازمان تعزیرات به چه تخلفاتی در بنگاه های 
مشاور املاک رسیدگی می کنند؟ گفت:  تخلفاتی مثل 
دریافت حق کمیسیون مازاد بر تعرفه، عدم صدور کد 
رهگیری، عدم صدور فاکتور، عدم نصب نرخ نامه، عدم 
درج حق کمیسیون در مبایعه نامه و اجاره نامه و احتمالاً 
تخلفی هم برای افزایش مبلغ اجاره اگر وجود داشــته 
باشد به عنوان تخلف شــناخته می شود و کارشناسان 
ما با این موضوعات برخورد می کنند. وقتی از ۲5 درصد 
بیشتر قیمت اجاره را نسبت به سال قبل در نظر بگیرند 
این امر تخلف محسوب می شــود. سخنگوی سازمان 
تعزیرات گفت: 46۲ تیم بازرســی در چند ماه گذشته 
برای مشاورین املاک  داشــتیم، 14۲3 مورد بازرسی 
انجام شده، 468 مورد متخلف بوده اند که 18 مورد از آنها 
منتهی به پلمب واحد صنفی شده و حدود 1۲6 فقره هم 

پرونده تشکیل شده و در حال بررسی است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

وجود ۳۰۰۰ ملک در کشور که مالکان آنها هر کدام ۱۰۰ خانه دارند

حمایت از افزایش تولید و عرضه مسکن

عرضه خودرو در بورس کالا باید متوقف شود

چالش افزایش نرخ مواد اوليه با نوسانات دلارموز دو نرخي شد

چشم انداز روشن افزایش ترانزیت و تجارت بين تهران و مسکو

افزایش قيمت قطعات در بازار راکد لوازم یدکي
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وزیر ارتباطات: 
در ايام كنكور اينترنت به هيچ وجه قطع نخواهد شد 

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تاکید کرد که طبق دستور رئیس جمهور 
در ایام برگزاری کنکور به هیچ وجه اینترنت قطع نخواهد شد. 

عیسی زارع پور در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران در پاسخ 
به ســوالی مبنی بر این که آیا در ایام کنکور اینترنت حوزه امتحانی قطع 
خواهد شد؟ گفت: رئیس جمهور در جلســه دولت تاکید کردند سلامت 
آزمون برای ما مهم است و همه تدابیر را باید متولیان امر برای ارتقاء سلامت 
کنکور به عمل آورند، ولی اینترنت به هیچ وجه قطع نخواهد شد، این در 
واقع دستوری است که آقای رئیس جمهور صادر کردند و مطابق آن نیز ما 

عمل خواهیم کرد.

سازمان فناوری اطلاعات خبر داد؛
حذف هزينه های ميليونی استعلام توسط پنجره واحد 

مديريت زمين
در راستای تحقق دستاوردهای دولت هوشمند کلیه استعلامات بین دستگاهی 
پنجره واحد مدیریت زمین رایگان است. به گزارش سازمان فناوری اطلاعات ایران، 
کلیه دستگاه های اجرایی کشــور موظف اند، امکان تبادل الکترونیکی اطلاعات 
و پاسخگویی الکترونیکی به استعلام های مورد نیاز سایر دستگاه های اجرایی را 
حسب شرح وظایف آنان در چارچوب قوانین خاص و موضوعی، به صورت رایگان 
فراهم کنند. انجام رایگان اســتعلامات در سامانه زمین، هنگامی مورد پیگیری 
جدی قرار گرفت که گزارش شد، برخی از دستگاه های کشور برای استعلامات بین 
دستگاهی اقدام به اخذ وجه از مردم می نمایند که در برخی موارد تا حدود دو تا سه 

میلیون تومان هزینه را نیز شامل شده است.
این موضوع که در تناقض با بند »ث« ماده ۶۷ قانون برنامه پنج ســاله ششــم 
اقتصادی و تبصره ۴ مــاده ۳ آیین نامه اجرایی احصا کلیه اســتعلامات و ایجاد 
نظام استانداردسازی تبادل اطلاعات بین دستگاهی مصوب شورای عالی فضای 
مجازی قرار داشت، با پیگیری های سازمان فناوری اطلاعات ایران، دبیرخانه ستاد 
هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی و سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور 
به عنوان متولیان راهبری سامانه، به این نتیجه منتج شد که دستگاه ها حق ندارند 
برای انجام استعلامات بین دســتگاهی از متقاضی پول دریافت کنند و مردم در 
صورت مشاهده هر گونه تخلف در این زمینه می توانند به شماره ۱۶۴۹ گزارش 
دهند و اقدام به ثبت شکایت نمایند. در این راستا با همکاری و هماهنگی شرکت 
فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران و شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور، الزام عدم 
اخذ هزینه جهت پاسخگویی به استعلامات واصله از پنجره واحد مدیریت زمین به 

کلیه واحدهای استانی این دو نهاد ابلاغ شد.
گفتنی است در حال حاضر ۱۳ دســتگاه مهم که در زمینه استعلامات و صدور 
مجوزهای حوزه زمین نقش دارند، به سامانه پنجره واحد مدیریت زمین متصل 
هستند و ۱۹ عنوان استعلام و مجوز را از طریق این سامانه ارائه می نمایند. ارائه 
خدمات این دستگاه ها در زمینه انجام استعلامات بین دستگاهی رایگان است و 
جهت ارائه مجوزها نیز فقط در مواردی که طبق قوانین بالادستی و مصوبات هیئت 
مقررات زدایی و تسهیل کسب و کار تعرفه یا هزینه ارائه خدمت تعریف شده است، 

مجازند برای صدور مجوز بر اساس تعرفه های مصوب اقدام به دریافت وجه کنند.
از جمله دستگاه های اصلی متصل به سامانه زمین می توان به سازمان ثبت اسناد و 
املاک کشور، سازمان امور اراضی کشور، سازمان حفاظت محیط زیست، سازمان 
راهداری و حمل و نقل جاده ای، سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور، سازمان 
ملی زمین و مسکن، سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی، شرکت مدیریت منابع آب ایران، شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشور، شرکت راه آهن جمهوری اسلامی، شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران 
و شرکت توانیر اشــاره کرد. همچنین تعاملات لازم برای برقراری ارتباط سایر 
دســتگاه های اجرایی نظیر وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری، 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت کشور، سازمان اوقاف و امور خیریه و شرکت 

عمران شهرهای جدید نیز در جریان قرار دارد.

قیمت گوشی ها هر ۲ ماه یکبار به روز رسانی می شوند
ساماندهی جديد در بازار تلفن همراه 

مدیرکل صنایع لوازم خانگی و اداری وزارت صمت خاطر نشان کرد: مدت زمان لازم 
برای واردات گوشی در عمل در صورت  تامین ارز بیش از یک ماه زمان لازم ندارد و 
البته مقاومت هایی برای این اقدام وجود دارد که نشان از منافع نامتعارفی بوده که 
تاکنون نصیب برخی از افراد شده است. یکی از موارد درخواستی دفتر تخصصی 
از بانک مرکزی اخذ مابه التفاوت از کسانی است که ماه ها ارز دستشان بوده و کالا 
وارد نکرده اند. محسن شکراللهی با اشاره به اقدامات وزارت صمت در تنظیم بازار 
تلفن همراه، گفت: نابه سامانی بازار موبایل در سال ۱۴0۱ دفتر تخصصی را بر آن 
داشت که با انجام یکسری اقدامات منسجم بازار را سامان دهی و مدیریت کند. در 
گام نخست تلاش کردیم که ارزش واقعی دستگاه های تلفن همراه را با کمک انجمن  
مربوطه و گمرک استخراج کنیم چراکه قیمت گوشی های همراه بعد از اولین ورود 
به بازار در ماه های بعد به تدریج افت می کند در حالی که قیمت ها در اظهار گمرکی 
به روزرسانی نمی شدند و قیمت واقعی گوشی هایی که به عنوان مثال ۴00 دلار بوده 
۶00 دلار اظهار می شد؛ اما با پیگیری های دفتر تخصصی  مقرر شده است قیمت 

گوشی های تلفن همراه هر 2 ماه یکبار به روز رسانی شوند.
وی با بیان اینکه درخواســت ما از گمرک این بوده که درصد نوسان از ۱0 درصد 
به 5 درصد تقلیل پیدا کند، تصریح کرد: وزارت صمــت رفع تعهد ارزی را برای 
واردکنندگان مطرح و از بانک مرکزی و سازمان توسعه درخواست کرد که تعهد 
ارزی را از ۷ ماه به یک ماه کاهش بدهد که دیگر ۶ ماه منابع ارزی در دست افراد 
نباشد؛ مدت زمان لازم برای واردات گوشی در عمل در صورت  تامین ارز بیش از 
یک ماه زمان لازم ندارد و البته مقاومت هایی برای این اقدام وجود دارد که نشان 
از منافع نامتعارفی بوده که تاکنون نصیب برخی از افراد شده است. یکی از موارد 
درخواستی دفتر تخصصی از بانک مرکزی اخذ مابه التفاوت از کسانی است که ماه ها 
ارز دستشان بوده و کالا وارد نکرده اند. این مقام مسئول تاکید کرد: وزارت صمت 
سازوکار عمده و کلانی که می توانست در جهت مدیریت واردات و مدیریت منابع 
و مصارف ارزی را در بازار موبایل انجام دهد کاهش رفع تعهد و واقعی کردن ارزش 

کالاها جهت جلوگیری از اتلاف منابع ارزی بوده است.
هم اکنون همکاران وزارت صمت و انجمن واردکنندگان تلفن همراه تلاش دارند 
که به این نتیجه برسند که با انجام این اقدامات تا چه میزان از خروج و اتلاف منابع 
ارزی جلوگیری شده است و مدل به مدل نشــان های پرمصرف در حال بررسی 
دقیق است و پیش بینی ها نشان می دهد که در کمترین میزان حدود ۳00 میلیون 
دلار از اتلاف منابع ارزی در سال ۱۴02 جلوگیری خواهیم کرد و با اتمام بررسی ها 
ارقام بالاتری نیز متصور است. مدیرکل صنایع لوازم خانگی و اداری وزارت صمت با 
اشاره به واردات موبایل بالای ۶00 دلار، گفت: بازار موبایل باوجود افزایش نرخ ارز تا 
اواسط بهمن سال گذشته باثبات بود و کمتر شاهد گران فروشی در این بازار بودیم 
چراکه این بازار به واسطه رقابتی که در آن حاکم بود توانست خود را تنظیم کند؛ اما 
از اواسط بهمن تا آخر اسفند شاهد یک نابه سامانی در بازار موبایل به جهت تخلف و 
گران فروشی تعدادی از فروشندگان بودیم و در نهایت بازرسی استان تهران در این 
زمینه ورود و به پرونده های تخلف این افراد رسیدگی کرد که البته بازرسی های 

میدانی همچنان برای تعدادی از شرکت ها همچنان ادامه دارد.

اخبار

معاون علمــی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان رییس 
جمهوری از اجرای برنامه 
برش استانی اقتصاد دانش 
بنیان از تیرمــاه به منظور 
گســترش فعالیت های دانش بنیان در استان های 
مختلف کشــور خبــر داد. روح الله دهقانی معاون 
علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان رییس 
جمهوری در حاشیه مراســم افتتاحیه نمایشگاه 
آبادیــران اظهار داشــت: در حــال حاضر برخی 
استانداران عملکرد مطلوبی در حوزه دانش بنیان 
دارند و اســتاندارانی هم هستند که چندان در این 
زمینه فعال نیســتند. البته بحث گسترش هر چه 
بیشــتر دامنه فعالیت معاونت علمــی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در استانها از 
موضوعات جدی مورد توجه ما است که در این راستا 
برنامه ای داریم که برشی از اقتصاد دانش بنیان را در 

هر استان ایجاد کنیم.
وی خاطرنشان کرد: در این زمینه مطالعات خوبی 
انجام شده و فرصت ها، امکانات، شرکت های بزرگ 
و وضعیت فعلی اســتان ها ارزیابی شــده اند و در 
ادامه موافقت نامه ای با اســتاندار و رییس مجمع 
نمایندگان هر استان منعقد خواهد شد که بر اساس 
منابع مستقیمی که از طرف معاونت با سایر بخش 
ها دریافت می کنند، اهداف مشخص شده در حوزه 

اقتصاد دانش بنیان را پیگیری کنند.
دهقانی تصریح کرد: در این برنامه برش اســتانی 
اقتصاد دانش بنیان و برش سالی برنامه در هر استان 
از قبیل تعداد شــرکت های دانش بنیان که باید در 
استان راه اندازی شوند مشخص می شوند. دهقانی 
ادامه داد: منابع لازم برای تحقق برش استانی اقتصاد 
دانش بنیان از ســوی معاونت علمی تامین خواهد 
شد و پیگیری  اجرای آن بر عهده استاندار و رییس 

مجمع نمایندگان استان خواهد بود.
وی با بیــان اینکه این طرح از تیرماه ســال جاری 
اجرایی خواهد شد، اظهار داشت: عملکرد استان ها 

در اجرای این برنامه ارزیابی و استانداران موفق براین 
اساس امتیازدهی خواهند شد و گزارش پیشرفت ها 
را به مقام معظم رهبری به عنوان داعیه دار اصلی 
جریان دانش بنیان در کشور و رییس جمهور تقدیم 
می کنیم. دهقانی ابراز امیدواری کرد که با اجرای 
این برنامه شاهد گسترش فعالیت های دانش بنیان 

در استانهای مختلف کشور باشیم.
در همیــن رابطــه آقا محمــدی معتقد اســت، 
شــرکت های دانش بنیان امــکان فروش محصول 
را بیشتر کرده و باعث می شــوند مشتری با قیمت 
مناسب تر محصولی با کیفیت بهتر را خریداری کند.
علی آقا محمدی، عضو مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام در حاشــیه بازدید از نمایشــگاه فناوری ها و 
محصولات محرومیت زدا )آبادیران( که 2۳ خرداد 
در مصلی امام خمینی تهران افتتاح شد در پاسخ به 
این سؤال که شرکت ها های دانش بنیان تا چه اندازه 
می توانند در ایجاد اشتغال زایی و محرومیت زدایی 
موثر باشند به خبرنگار ستاد نمایشگاه گفت: طبیعتا 
شرکت های دانش بنیان از این جهت که روش کار را 
اصولی تر می کنند موجب افزایش بهره وری و صرفه 
جویی در هزینه های تمام شده می شوند. درحقیقت 
این شرکت ها امکان فروش محصول را بیشتر می 
کنند و باعث می شوند مشتری با قیمت مناسب تر 

محصولی با کیفیت بهتر را خریداری کند.
 عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام با اشــاره 
به نقش موثر شــرکت های دانش بنیان در رونق 
اقتصادی در مناطق محروم بیان کرد: اگر مناطق 
محــروم با این مقــولات آشــنا شــوند، درآمد و 
وضعیتشان بهتر می شود. وقتی سقف درآمد افراد 
ساکن در مناطق محروم بالا رود، محرومیت کاهش 

پیدا می کند.
رییس طرح توانمند سازی و تحول اجتماع محور 
محلات کم برخوردار تصریح کرد: یکی از عل مهم  
محرومیت در مناطق محروم این اســت که افراد 
قیمت وقت شان ارزان است. اگر بتوانند وقت خود را 
با دانش و علم گرانبها کنند، مسلما وضعیت زندگی 
شان هم بهتر خواهد شد. وی درباره لزوم همکاری 
نهادها و سازمان ها با شرکت های دانش بنیان اظهار 
داشــت: نهادها و ارگان ها به جــای اینکه کارهای 

سطحی انجام دهند باید با همکاری با شرکت های 
دانش بنیان و افراد فعال و متخصص در این حوزه، 

کارهای عمیق داشته باشند.
مدیر شبکه یک سیما نیز، شرکتهای دانش بنیان 
را از خاســتگاه هایی توصیف کرد که می تواند به 
اشتغالزایی و ایجاد امید، اعتماد به نفس ملی و علاقه 

به میهن اسلامی کمک کند.
میثم مرادی بیناباج در حاشیه بازدید از نخستین 
نمایشــگاه فناوری ها و محصولات محرومیت زدا  
)آبادیران( که 2۳ خــرداد در مصلی امام خمینی 
افتتاح شد، در پاســخ به این سؤال که شرکت های 
دانش بنیان تا چه اندازه می توانند در اشتغالزایی 
نقش داشته باشــند به خبرنگار ســتاد نمایشگاه 
آبادیران گفت: جواب این ســوال در دل آن نهفته 
اســت زیرا هر کاری که مبتنی بر دانــش، علم و 
سلامت باشد خودش موجبات اشتغالزایی را فراهم 
می کند. در دو، سه ســال اخیر هضم کشور برای 
توسعه شــرکت های دانش بنیان زیاد شده و قطعا 
در چنین شرایطی، امکان اشتغالزایی برای جوانان و 
مستعدین حوزه های فناوری در این شرکتها فراهم 

شده است.
مدیر شبکه یک سیما با بیان اینکه کشور ما اساسا 
کشــور علم خیز و علم پروری اســت، عنوان کرد: 
علاقمندی ایرانیان خصوصا در حوزه های مهندسی 

و فناورانه در سطح دنیا چشمگیر و زبانزد است. وی، 
نمایشگاه فناوری ها و محصولات محرومیت زدا را 
ویترینی بسیار زیبا و شوق انگیز از توانمندی شرکت 
های دانش بنیان توصیف کرد و افزود: این نمایشگاه 
نه فقط در این موقعیت مکانی بلکه باید در رســانه 

هم امتداد یابد.
بیناباج در مورد برنامه های شبکه یک در حمایت و 
معرفی شرکت های دانش بنیان اظهار داشت:ما از 
یک سال پیش در برنامه های مختلف مثل" ایران 
امروز" و برنامه های دانش اقتصاد همچون " شتاب" 
تلاش کردیــم، توجه ویژه به شــرکت های دانش 
بنیان داشته باشیم و چهره های موثر و کنشگران 

این حوزه را معرفی کنیم. 
مدیر شبکه یک سیما تصریح کرد: روزی نبوده است 
که در شبکه یک به بحث شرکت های دانش بنیان 
نپرداخته باشیم.حداقل روزی یکی، دو مورد به این 
شرکت ها و فعالان این حوزه می پردازیم.حتی یک 
برنامه با محوریت شــرکت های دانش بنیان تولید 
کردیم با عنوان" ایران زمین”. وی ادامه داد: برنامه " 
ایران زمین" دو محوردارد. یک راهبرد دارد و روایت 
هایی از هویت و پیشرفت ایران اسلامی. این برنامه 
در حوزه پیشــرفت  بر روایتگری و معرفی شرکت 
های دانش بنیان و ظرفیت آنها در جهت رشــد و 

آبادانی کشور تاکید دارد .

معاون علمی و فناوری خبر داد:

ارایه برش استانی اقتصاد دانش بنیان
تحولی بزرگ در گسترش فعاليت های دانش بنيان در استان ها
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وزیر ارتباطــات وفناوری اطلاعــات گفت: پروژه 
فیبرنوری برای ارتقــای کیفیــت ارتباطات در 
روستاها و شهرها تسریع پیدا می کند. به گزارش 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، عیسی زارع 
پور، وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات در دیدار 
با تعدادی از نمایندگان مردم در مجلس شــورای 
اسلامی به مشکلات و مسائل مردم در حوزه های 

انتخابیه این نمایندگان رسیدگی کرد.
در این دیدارها گزارشــی از وضعیت روستاهای 
تحت پوشش اینترنت پرسرعت مناطق حوزه های 
انتخاباتی این نمایندگان ارائه شد و وزیر ارتباطات 
درباره برخی از مشــکلات و مســائل مطرح شده 
توسط نمایندگان مردم دستور پیگیری داد. وی در 
دیدار با نماینده مردم بوکان، به ۳۴ روستای تحت 
پوشش قرار گرفته در دولت سیزدهم اشاره کرد و 

افزود: ۴۴ روستای بالای بیست خانوار باقیمانده 
این شهرستان نیز در ســال جاری تحت پوشش 

اینترنت پرسرعت قرار می گیرند.
زارع پور بیشــترین رشــد متوســط کشوری در 
توسعه ارتباطات روستایی را با 22 درصد مربوط 
به شهرستان بوکان اعلام کرد و گفت: بعد از اتمام 
ایجاد دسترسی در این روستاها به ارتقای کیفیت 

ارتباطات نیز پرداخته می شود.
وزیر ارتباطات همچنین در دیدار با نماینده نظنز 
و بخش قمصر نیز اعلام کرد: ۴0 روســتای بالای 
بیست خانوار این منطقه نیز به اینترنت پرسرعت 

متصل شده اند و با توسعه شبکه فیبرنوری، کیفیت 
ارتباطات در این مناطق نیز بهبود می یابد. زارع پور 
در دیدار با نماینده خدابنده زنجان نیز به پوشش 
اینترنت در ۱۶۳ روســتای بالای بیســت خانوار 
این شهرســتان اشــاره کرد و گفت: ۱۹ روستای 
این شهرستان نیز در ســال جاری به شبکه ملی 

اطلاعات و اینترنت پرسرعت متصل می شوند.
وزیر ارتباطات در این دیدارها به توسعه فیبرنوری 
از طریق مخابرات و اپراتور دیگری در شــهرهای 
حوزه انتخابیــه نمایندگان حاضر برای توســعه 
فیبرنوری منازل و کســب و کارها تاکید کرد. بر 

اســاس همین گزارش، نماینده شهرستان بوکان 
با اشــاره به خدمات بســیار انجام شــده در این 
شهرســتان و توابع آن، گفت: مدیران و خادمان 
نظام هر چه برای رفع مشــکلات و کاســتی ها 
 تلاش کنند مردم آن را از کارآمدی نظام و مدیران 

آن می دانند.
نماینده نطنــز و بخش قمصر نیز بــه انتظارات و 
توقعات مردم در حوزه فضای مجازی اشــاره کرد 
و با اشــاره به کمبودهایی در حوزه پســت بانک، 
از وزیر ارتباطات درخواســت رفع این مشکلات 
را داشــت. نماینــده خدابنده زنجــان نیز برای 
تقویت ســیگنال های صدا و سیما در این منطقه 
و رفع مشکل برخی از روســتاها برای دسترسی 
 به شبکه های صدا و ســیما درخواست پیگیری 

موضوع را کرد.

رییس ســازمان آموزش فنی و حرفه ای با اشاره 
به گزارش منتشــر شده از ســوی مجمع جهانی 
اقتصاد درخصوص آینده شغلی در جهان گفت: بر 
اساس این گزارش تا سال 202۷ شاهد حذف ۸۳ 
میلیون شغل در برابر ایجاد فقط ۶۹ شغل جدید 

خواهیم بود.
غلامحسین حســینی نیا در پنل اشتغال نوآورانه 
فارغ التحصیلان که در حاشیه نخستین نمایشگاه 
فناوری ها و محصولات محرومیت زدا - آبادیران 

برگزار شــد، با بیان اینکه، بزودی شاهد تحولات 
عظیم در بازار جهانی کار خواهیم بود، به گزارش 
تهیه شده مجمع جهانی اقتصاد در خصوص آینده 
شغلی و انتشــار آن در ســال 202۳ اشاره کرد و 
افزود: بر اســاس این گزارش تا چهار سال آینده 
یعنی سال 202۷، شاهد حذف ۸۳ میلیون شغل 

در برابر ایجاد فقط ۶۹ شغل جدید خواهیم بود.
وی علت این اتفاق را بر اســاس گزارش منتشره 
مجمع جهانی اقتصاد، تورم بالا و نیز گســترش 

هرچه بیشــتر دایره اســتفاده از هوش مصنوعی 
در بخش های مختلف اقتصــاد اعلام کرد. رئیس 
سازمان فنی و حرفه ای با بیان اینکه به نظرم مسائل 
دیگری جدا از هوش مصنوعــی و تورم در حذف 
بسیاری زیادی از شغل ها دخیل هستند، توسعه 
فناوری های دیگر حوزه ICT، امنیت ســایبری و 
یکپارچه سازی سیستم ها و توسعه ربات ها و بیگ 

دیتا را از آن جمله برشمرد.
حسینی نیا با اشــاره به تعریف ۱2۳۴ استاندارد 

دانش بنیــان در مجمع جهانی اقتصاد از ســوی 
ســازمان فنی و حرفه ای کشــور، این مهم را در 
راستای جدی گرفته شدن مهارت های دانش بنیان 
از سوی این مجمع عنوان کرد. وی از عزم سازمان 
فنی و حرفه ای کشور برای راه اندازی هرچه بیشتر 
مراکز دانش بنیان با همــکاری پارک های علم و 
فناوری در همه اســتان ها خبر داد و تصریح کرد: 
تاکنون و با همکاری دانشــگاه تهران ۶۴۸ مرکز 

دانش بنیان در کشور ایجاد شده است.

سرپرست ســتاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( 
گفت: برای ایجاد اشتغال پایدار و محرومیت زدایی 
باید کشــور را به یک کارگاه بــزرگ دانش بنیان 
تبدیل کــرد. عارف نوروزی سرپرســت ســتاد 
اجرایی فرمــان حضرت امــام )ره( در مراســم 
افتتاحیه نخســتین دوره نمایشــگاه آبادیران، 
گفت: یکی از نقــاط هدف ســتاد اجرایی فرمان 
حضرت امام )ره( محرومیت زدایی اســت. نقاط 
محروم در اثر بی توجهی بــه ظرفیت ها و نیروی 
انسانی مســتعد در این مناطق شکل گرفته است 
و ما به عنوان یکــی از نهادهای فعــال در بحث 
 محرومیت زدایی در ســال های اخیر همواره این 

دغدغه را داشته ایم.
وی افزود: اکنون با ســالی حدود ۷0 هزار میلیارد 
تومان سرمایه گذاری مســتقیم حتی یک مورد 
ســرمایه گذاری در مناطق غیرمحــروم نداریم و 
بنیاد برکت و بنیاد احســان و بنیــاد ۱5 خرداد 
و مؤسســه دانش بنیان برکت هم تمرکزشــان 

بر این مناطق اســت. نــوروزی ادامــه داد: برای 
فعالیت های دانش بنیان، جغرافیا و نیروی انسانی 
مســتعدی در مناطق محروم داریم که فقط نیاز 
به کمک دارنــد و وجهه همت ســتاد اجرایی در 
سال های اخیر حمایت از نخبگان در این مناطق 
 بوده اســت که با یــاری خداوند بهتریــن نتایج 

را دریافت کرده ایم.
وی افزود: نگاه ما به مســائل نقطه ای نیست بلکه 
شبکه ای است تا جمعیت زیادی از مردم مناطق 
محروم را درگیر کند. مثلًا در زمینه توسعه کشت 
دیم امکاناتــی را فراهم کردیم و بــا به کارگیری 
جوانان خوش فکر و کســانی که دارای خلاقیت 
هســتند اول در شش اســتان یک و نیم میلیون 
هکتار کار را شــروع کردیم و سپس در ۱۴ استان 
کار به سامان رسید و سپس به 2۱ استان رسیدیم.

نــوروزی گفت: بــا ایــن فعالیت دانــش بنیانی 
هم دســتاوردهای اقتصــادی بــرای 250 هزار 
کشــاورز در سراسر کشور حاصل شــد و هم ۱0 

هزار جوان نخبه پــای کار آمدنــد. وی افزود: از 
این دســتاورد بزرگ که بگذریــم دو جریان در 
کشــور اســت که پیشــروتر از بقیه بــه صورت 
شبکه ای در کارآفرینی و اشــتغال فعال هستند 
که کمیته امداد و ستاد اجرایی حضرت امام )ره( 
هســتند. البته نمی توان از فعالیت ســایر نهادها 
از جمله بنیاد مســتضعفان کــه مأموریت های 
 اصلی دیگــری دارند هــم در این حوزه چشــم 

پوشید.
نوروزی تصریح کرد: اگر سال گذشته یک میلیون 
شغل ایجاد شد ۷00 هزار شغل در درجه اول توسط 
ستاد اجرایی و کمیته امداد بود. اگر این امکان را 
فراهم کنیم که کشور را به یک کارگاه بزرگ تبدیل 
کنیم و منابع تحت اختیار خود را هدفمند به این 
ســمت ببریم، اطمینان می دهم توفیقات بسیار 
خوبی خواهیم داشت. وی افزود: ستاد اجرایی بیش 
از هزار تسهیل گر برای همین فعالیت های دانش 
بنیان و طرح های خرد کارآفرینی مبتنی بر نوآوری 

در سراسر کشور دارد و معتقدم می توان اینها را به 
شدت توسعه داد و اگر در تأمین منابع خوب عمل 
کنیم می توانیم نیازهای کشورهای همسایه را هم 

تأمین کنیم.
وی خطاب به آقامحمدی که در این مراسم حضور 
داشت گفت: در دو هزار و 20 محله محروم تحت 
هدایت شما کار می کنیم و برنامه شما این بود که 
این محله ها را بیشتر کنیم و به ۴ هزار و ۴0 نقطه 
برسانیم. باید جوانان مستعد و نخبه را شناسایی 
و برای آنها فایل جداگانه ای باز کنیم تا از تحصیل 
محروم نشوند و شرایطی را فراهم کنیم که از این 
افراد که از دل سختی ها جوشیده اند و حرف های 
زیادی برای گفتن دارند بهره مند باشیم زیرا هیج 
طوفانی نمی تواند آن ها را از ریشه دربیاورد. نوروزی 
همچنین بیان کرد: امیدوارم سال آینده در دومین 
نمایشــگاه فناوری ها و محصولات محرومیت زدا 
گزارش امیدبخشی از توانایی جوانان ایرانی ارائه 

بدهیم.

در ديدار نمايندگان مردم با وزير ارتباطات مطرح شد؛

تسریع در پروژه فیبرنوری در روستاها و شهرها

حذف ۸۳ میلیون شغل در برابر ایجاد ۶۹ شغل جدید در جهان

کشور باید به یک کارگاه بزرگ دانش بنیان تبدیل شود


